


KOMUNISTI UBIJAJU ISTINU
Na Macelju su hrvatski komunisti počinili zločine koje hrvatska politika

prešućuje, a on je inspiracijom jednog od najnadahnutijh prikaza stapanja duha
koji skladne duše bračnih drugova mogu ikada doseći. Sjećamo se filma o prstenu
koji je nađen na stratištu u Macelju, po kojem je otkrivena sudbina muža naše
pokojne članice Zore Heger. Nikada, ni kod stranih snimatelja, nisam vidio tako
dojmljivo prikazana prividanja po kojima se supruga upravljala u potrazi za
svojim mužem, a koja su se kasnije pokazala ispravnima, kao u tom filmu koji je
snimio sada nogirani urednik Dokumentarno-povijcsnog programa HTV-a,
Miroslav Mikuljan. Za to snimiti, morao je imati dara i osjećaja za žrtvu. Bivši
politički uznici sjećaju ga se iz prikaza mnoštva Sudbina, serije koju je baš on
uređivao.

Mnoge zločine koje su počinili komunisti nije se do danas rasvijetlilo, jer ih
prošla, a sada i ova vlast štiti. Udbina i Boričevac mogu se lako podmesti pod
četnički tepih, ali Jazovka i Španovica čisto su komunistički zločini. O Španovici
snimiti dokumentarac i usuditi se iznijeti drugačiju istinu, od one koju je
isfabricirao komunistički partizan Slavko Goldstein, pa ga još u ovo vrijeme
prikazati, mora biti dovoljno bar za smjenu Miroslava Mikuljana.

Osjetili su tatek i sinek da se tresu staklene nožice njihove komunističke istine,
pa je po receptu Iveka, u nedostatku dokaza trebalo nešto smisliti. Bez muke i
grižnje savjesti, vrteći se oko srebrnjaka, lažnu kesu podvalili su urednici HTV-a
Jasni Ulagi-Valić. Nije važno što argument nije dokaziv: revanšistički cilj je
postignut.

Oko smjenjivanja jednog urednika podigla se prašina, a smjena je u ovoj
državi bilo i većih, pa se čovjek pita, kako je nejasna ta Jasna da je danas za - sutra
protiv, i ustanovi da je u rušenju Mikuljana i nagrizanju korektnosti Jasne Ulage-
Valić, uz sineka Goldsteina, u preštimavanju sudjelovao njezin ujak Rade Bulat,
koji isto ili još više od komunističkog partizana Slavka Goldsteina ima interesa da
istina o komunističkom genocidu nad Hrvatima u Španovici ne bude prihvaćena.
Španovica nije ni Macelj ni Jazovka, Španovica je zločin nad zločinima počinjen
nad nedužnim hrvatskim seljacima, koje su partizanske jedinice Rade Bulata
lovile preplašene i skrivene po šljivicima i strijeljali kao zečeve, čije su kuće palili
isto kao i njihovi duhovni nasljednici u Domovinskom ratu, kojima nije bilo dosta
toga počinjenog zločina, nego su nakon uspostave jugoslavenske komunističke
diktature zabranili spominjanje samoga imena Španovica i mještanc rastjerali,
čime su potvrdili da stoje hladne glave iza toga genocida.

Šovinistički određeni prema Hrvatima naselili su u to selo Srbe iz Bosne i
drugih krajeva i dali mu novo ime. A ime Španovice živi u dušama žrtava i koliko
god se upinjali i Goldsteini i Bulati istinu ne će uspjeti ubiti. Njima nije mjesto, da
preko sinova i nećakinja određuju što će gledati predplatnici Hrvatske televizije,
nego: s ratnim zločincima - iza rešetaka! Šteta što Jasna nije imala snage ostati
korektna, jer revanšisti nemaju budućnosti.

Jure KNEZOVIĆ
predsjednik Hrvatskog društva

političkih zatvorenika











Msgr dr. STJEPAN LACKOVIĆ, TAJNIK NADBISKUPA STEPINCA:

ZA NADBISKUPA JE RODOLJUBLJE BILO
JEDNO OD NAJVEĆIH KRJEPOSTI!

Prečasni dr. Stjepan Lacković bio je
tajnik nadbiskupa dr. Alojzija Stepinca
od rujna 1941. do srpnja 1945., kad je
pošao u Rim u pratnji papinskog legata
opata Ramira Marconea. U Rimu su mu
jugoslavenske komunističke vlasti na
prijevaru oduzele putovnicu, kad ju je htio
produljiti. Time mu je onemogućen
povratak u domovinu, pa je do sloma

Razgovarali:

Msgr. dr. Stjepan Lacković prigodom obilježavanja
60-godišnjice misništva

Jugoslavije i komunizma boravio u ino-
zemstvu, uglavnom u Rimu i Sjedinjenim
Američkim Državama, gdje je kasnije bio
župnikom hrvatske župe u Lackawanni.
Hrvatsku je prvi put posjetio 1991., a u
Domovini živi već dvije godine. S njim
smo nešto više od dva sata razgovarali u
utorak, 23. srpnja 2002., u njegovoj
skromnoj sobi u Domu umirovljenih
svećenika na zagrebačkom Kaptolu. Na
kraju razgovora, preč. Lacković je poka-
zao živo zanimanje za sudbinu Hrvata u
BiH i sudbinu same BiH. Nju on drži
hrvatskom zemljom, pa smatra da bi
hrvatska politika trebala težiti tomu, da
Republika Hrvatska i BiH sutra opet budu
jedna država...

S obzirom na to da je preč. Lacković au-
tentični svjedok događaja neposredno
povezanih s jednim od najvećih muževa

Ivan GABELICA &
Tomislav JONJIĆ

novije hrvatske povijesti, njegova su
sjećanja važna za hrvatsku i nacionalnu i
crkvenu povijest. Radi toga ih u autorizi-

ranom obliku objavljujemo
u Političkom zatvoreniku,
mjesečniku Hrvatskoga
društva političkih zat-
vorenika.

PZ: Prečasni, Vi ste bili
tajnikom zagrebačkog
nadbiskupa, blaženoga
Alojzija Stepinca u doba
Drugoga svjetskog rata...

LACKOVIĆ: Da, bio
sam tajnik nadbiskupa
Stepinca u dotad najteže i
najslavnije doba hrvatske
povijesti, u doba kad je
hrvatski narod pokušao ost-
variti svoje prirodno pravo,
pravo na vlastitu državu,
koje mu pripada po Božjim
i po ljudskim zakonima.

PZ: Možete li reći, kako
je nadbiskup Stepinac
gledao na uspostavu
Nezavisne Države Hrvat-

ske?
LACKOVIĆ: Ja sam postao njegovim

tajnikom tek nekoliko mjeseci kasnije, pa
ne mogu autentično svjedočiti o onome
što je nadbiskup mislio i govorio utravnju

1941. Međutim, čitavo vrijeme što sam
mu bio tajnikom, u tom pogledu nije bilo
nikakvih promjena. Nadbiskup Stepinac
je bio bezuvjetni hrvatski rodoljub, a svoj
stav prema hrvatskoj državnosti, ostvare-
noj u vrlo teškim međunarodnim
prilikama 1941., sam je najjasnije izrazio
onom znamenitom rečenicom; "Ja bih bio
ništarija da nisam osjetio bilo svog
naroda, koji je bio rob u bivšoj Jugo-
slaviji!" Tako je mislio i tako je govorio.
Stepinac nije kalkulirao, niti se koga bo-
jao, jer je njegova savjest doista bila Čista.

PZ: Vi, rekoste, niste bili tajnik u
vrijeme sklapanja Rimskih ugovora,
ali je teško vjerovati da nadbiskup nije
komentirao Pavelićevo držanje i uopće
postupak hrvatske vlade u travnju i
svibnju 1941., prigodom razgraničenja
s Italijom.

LACKOVIĆ: Općenito, nadbiskup
Stepinac se nije bavio politikom. Stoga
nema sumnje, da se on ni na koji način
nije miješao u hrvatsko-talijanske prego-
vore. Međutim, bio je dobro svjestan, da
hrvatska strana u tim pregovorima nije
nastupala na ravnoj nozi. Hrvatska ni po-
litički, ni diplomatski, ni vojnički, ni go-
spodarski nije mogla spriječiti talijansku
okupaciju, a kasnije i aneksiju dijela Dal-
macije. No, Stepinac je znao daje Pravda
spora, ali dostižna i znao je da će doći
vrijeme da se oteti krajevi vrate Hrvat-
skoj. To je jednostavno povijesna nužda.
Sve što se u to vrijeme moglo postići, bilo
je olakšanje položaja Hrvata u području
kojim su gospodovali Talijani. Nadbiskup
je u više navrata izvješćivao Svetu

"Hrvati i Srbi dva su svijeta. " Zapis iz dnevnika nadbiskupa Stepinca
za 28. ožujka 1941.



Msgr. dr. Stjepan Lacković (treći slijeva) u crkvi Majke
Božje Bistričke u Lackawanni (USA)

Stolicu, i izravno i posredovanjem opata
Marconea, o nasiljima koja Talijani vrše u
Hrvatskoj. Upozoravao je da je to pro-
tivno Božjim i ljudskim zakonima, i da
dodatnu težinu tim nasiljima daje čin-
jenica da ih vrše vojnici u ime jedne
države koja je nastanjena pretežno katoli-
cima. To ima negativne posljedice i za
samu Katoličku crkvu, iako, dakako,
Crkva nije ništa imala s tim nasiljima, niti
je simpatizirala s Mussolinijevim
režimom. Baš naprotiv.

PZ: No, nadbiskup je osuđivao i
zločine koje su počinili Hrvati...

LACKOVIĆ: Doktrinamo, dogmatski,
nadbiskup Stepinac je u svakom trenutku
bio bezuvjetno odan nauku Katoličke
crkve. Za Katoličku crkvu nije bilo i nema
razlike među ljudima ni po rasi, ni po
ideologiji. Svi su ljudi isti, jer su svi djeca
Božja, i svi imaju jednaka prava. Isto-
dobno, nadbiskup je rodoljublje držao
jednom od najvećih krjeposti, pa za nj ni-
kad nije bilo nikakve dvojbe, da se može
istodobno služiti Katoličkoj crkvi i vlasti-
tom narodu. Kao katolika i hrvatskog
metropolita, upravo zbog ljubavi prema
svom narodu, još više su ga boljela
različita nasilja počinjena u ime hrvat-
skog naroda i njegove napokon izvoje-
vane države. On nije ni mogao ni htio
ostati nijem na te pojave i uvijek ih je

PZ: U jednom obraćanju ministru
unutarnjih poslova, dr. Andriji Ar-

tukoviću, nadbiskup
Stepinac spominje
kako mu je svoje-
dobno kazano, da se
tzv. rasno zakono-
davstvo donosi pod
pritiskom njemačkih
nacionalsocijalista. Je
ti nadbiskup doista
bio uvjeren, da je taj
pritisak ključni
razlog za donošenje
tih propisa, ili je in-
timno smatrao kako
je to samo zgodna
izlika za režim?

LACKOVIĆ: To je
bolna tema, jer su stra-
dali mnogi nedužni
ljudi. Interveniralo se
na sve strane, ali se
mnoge nije moglo spa-
siti. Trebalo je pri tim
intervencijama i pros-
vjedima imati takta, jer

je postojala opasnost da se napravi više
zla nego dobra. Što se samih
protužidovskih propisa tiče, nadbiskup je
bio svjestan da antijudaizam odnosno an-
tisemitizam u hrvatskom narodu nije imao
dubok korijen ni previše pristaša. Mnogi
su hrvatski rodoljubi bili židovskoga
podrijetla. No, u to vrijeme su nacionalso-
cijalizam i fašizam prevladali u velikom
dijelu Europe. Hrvatska je kao država
uspostavljena upravo u takvom okružju. S
obzirom na prijetnje i pritiske koji su do-
lazili sa strane njezinih nominalnih
saveznika, režim se pokušao snaći u tom
okružju i spasiti državu. Nadbiskup j

i takvu motiv;
je odobravao, niti je
sizam kao ideolo-
giju, jer se to
protivi nauku Ka-
toličke crkve.
Zbog toga se oštro
oborio na te
propise i poku-
šavao maksimalno
ublažiti njihovu
primjenu. Interve-
nirah smo iz dana

PZ: Kakve su
bile reakcije
državnih dužnos-
nika na te inter-
vencije? Je li,
recimo, bilo

aciju. Međutim, nije
mogao prihvatili ra-

moguće da nadbiskup na svom imanju
u Brezovici spasi štićenike židovskoga
staračkog doma bez stanovite, prešutne
suglasnosti državnih vlasti?

LACKOVIĆ: Može se reći, da to ne bi
bilo moguće. Što se odnosa državnih
dužnosnika liče, mogu reći da mi je u
najboljoj uspomeni ostao ministar Ar-
tuković. On je bio čvrst katolik, uvijek
STdačan i susretljiv prema Crkvi. Sjećam
se, uvijek je govorio da samo popišemo
ljude koji su nepravedno zahvaćeni repre-
sivnim mjerama režima, i da će on sve
učiniti, da se ti ljudi puste na slobodu.
Doduše, uvijek je stavljao ogradu, s obzi-
rom na snažnu njemačku nazočnost.
Vlasti tada sebi nisu mogle dopustiti kon-
frontaciju s nacističkom Njemačkom, pa
su sve akcije protiv mjera donesenih pod
nacističkim pritiskom poduzimane disk-
retno...

PZ: Možete li reći, kakva je bila po-
litička poruka Stepinčevih izvješća
Svetoj Stolici? Je li se on u njima zala-
gao za opstanak države? Je li nad-
biskup tijekom rata poduzimao neke
korake da se preko Vatikana osigura
opstanak NDU?

LACKOVIĆ: O točnom sadržaju
Stepinčevih izvješća ne mogu govoriti.
Znam, međutim, da je u svim kontaktima
s predstavnicima Svete Stolice, kao i sa
svim stranim diplomatima u Zagrebu (a
poslanici katoličkih zemalja nastojali su s
nadbiskupom održavati što bolje veze),
branio pravo hrvatskog naroda na vlastitu
državu i da se do posljednjeg trenutka na-
dao da će NDH opstati. Ponavljam, time
što je branio NDH i zalagao se za njezin

nadbiskup nipošto nije odobra-
i zločine. Naprotiv, uvijek je isticao da

Nadbiskup Stepinac u Mariji Bisti



šuti zločini najjači argument protiv hrvat-
skog naroda i njegove države.

PZ: U jednom članku Stjepan
Ramljak tvrdi da je, po ovlaštenju pos-
trojnika dr. Lovre Sušica i uz suglas-
nost dr. Ante Pavelića, s nadbiskupom
razgovarao i povodom njegove propo-

LACKOVIC: Nažalost, ne. Ne mogu
čak ni potvrditi da je prije tog puta pos-
jetio nadbiskupa.

PZ: Najednom mjestu Cecelja tvrdi,
da ste još u ratu uspostavili dodir s nju-
jorškim nadbiskupom Francisom
Spellmanom...

Nadbiskup Stepinac kod Pape Pija XII.

vijedi, o koju se u onoj poznatoj po-
lemici okrznuo ministar dr. Julije
Makanec. Prema Ramljaku, Stepinac
je objasnio, da želi svima pomoći i da
mora prosvjedovati protiv zla i nasilja.
Poseban problem da mu zadaju
optužbe neprijatelja države, koje se
preko jedne osobe u Švicarskoj pla-
siraju u Vatikan. No, dodao je, "recite
onima kojih se tiče, da Nadbiskup za-
grebački nije nikada bio i da ne će ni-
kada biti izdajica svoje domovine!"
Možete U reći, tko je ta osoba u Švicar-
skoj?

LACKOVIĆ; Nisam bio nazočan tom
razgovoru, pa ne mogu o njemu ništa reći.
No, on izražava nadbiskupovo stanovište.
Inače, ta osoba u Švicarskoj je msgr.
Augustin Juretić, svećenik jasne jugo-

PZ: U rujnu 1941. u Italiju je otputo-
vao don Kerubin Šegvić, koji se prije
toga susreo i s nadbiskupom. Šegvić u
svojim kratkim uspomenama, ob-
javljenima pod naslovom "Moje po-
slanje u Italiji", vrlo škrto pripovijeda
o susretu s nadbiskupom. Možete li Vi
danas reći, kakve je naputke ponio?

LACKOVIC: Ne. Nadbiskupa Spell-
mana sam upoznao nakon rata.

PZ: Rekli ste da je nadbiskup
Stepinac branio pravo hrvatskog
naroda na vlastitu državu i da je,
osuđujući zločine, bio čvrst zagovornik
opstanka tadašnje, konkretne hrvatske
države. No, to znači da je morao imati
jasan odnos prema nekim drugim
hrvatskim političarima, onima koji
nisu bili za hrvatsku državu...

LACKOVIC: U to vrijeme takvi su bili
u komunističkom pokretu ili su se uzdali u
jugoslavensku izbjegličku vladu. Ni s jed-
nima ni s drugima nadbiskup Stepinac
nije htio imati nikakva posla, jer je sma-
trao da je hrvatskim rodoljubima mjesto u
obrani vlastite države.

PZ: Je li Maček pokušavao kontakti-
rati s nadbiskupom?

LACKOVIC: U nekoliko je navrata
tijekom rata Maček nadbiskupu slao po-
ruke. Međutim, Stepinac je odbio komu-
nicirati s njim, hoteći i na taj način
pokazati što misli. Osim toga, nadbiskup
nije bio dvoličan. On je poštivao držav-
nog poglavara. O tome je uostalom, i u
završnoj riječi na procesu govorio: do 8.
svibnja 1945. za nj je postojala samo
jedna država i jedan poglavar. Zadaća je
metropolita komunicirati s državnim po-

PZ: Kakav je, dakle, bio Stepinčev
odnos prema Paveliću? Krašićki
župnik Vraneković tvrdi da se o njemu
načelno povoljno izrazio povodom Pav-
elićeve smrti. Meštrović, pak, Stepincu
u usta stavlja najpogrdnije riječi protiv
Pavelića...

LACKOVIĆ: Uvijek treba gledati tko,
komu, kada i zašto govori, pa po tome su-
diti tko govori istinu. Stepincu su po-
jedinci političari općenito bili nevažni.
Njega je zanimala sudbina naroda i slo-
boda običnog čovjeka. Međutim, nikad
nije dopustio da se ustaštvo poistovjećuje
s nacizmom i fašizmom. Isticao je kako to
treba oštro lučili. Nacizam i fašizam, jed-
nako kao i komunizam, nasilničke su i
bezbožne ideologije, u dubokoj protimbi s
naukom Katoličke crkve. Ustaštvo je
nešto drago. U njemu je utjelovljen



pokušaj hrvatskog naroda da sam
odlučuje o svojoj sudbini. Bilo je puno
slučajeva i puno pojava da je ta plemenita
nakana okaljana, ali time nije nepovratno
uništena ona uzvišena ideja za čijim se
ostvarenjem izvorno težilo. U tom svjetlu
treba gledati i Stepinčevo mišljenje o
Paveliću. On mu je priznavao hrvatsko
rodoljublje i spremnost da se žrtvuje za
Hrvatsku. Njihov je odnos bio korektan.

PZ: Mnogima to ne će biti drago
čuti...

LACKOVIĆ: Kad sam, prigodom pro-
glašenja kardinala Stepinca blaženim, po-
nudio uredništvu Glasa Koncila da ću
napisati jedan članak o njemu, odbili su
me. Dodali su da sam jednim svojim inter-
viewom iz 1991., u kojem sam kazao da je
odnos Pavelija i Stepinca bio korektan,
"puno naškodio" Crkvi i Stepincu. Ja go-
vorim istinu, i ne želim podilaziti ni-
kakvim kalkulacijama. To ne bi uradio ni
blaženi Alojzije. On je velik upravo po
svojoj uspravnosti, čvrsto} i i borbi za
Istinu. Onoga koji je umro braneji Istinu,
ne može se braniti lažima.

PZ: Kad smo kod toga, kako
komentirate neke tvrdnje u
memoarskoj literaturi, da se u vrhu
vlasti NDH planiralo uhićenje ili čak
atentat na nadbiskupa Stepinca. Ti se
tobožnji planovi smještaju u razdoblje
kad je režim poduzimao niz mjera za
povećanje pravne sigurnosti i
smanjenje zloupotreba. Stoga bi bilo
nelogično da je baš u tom trenutku
planirao posegnuti za represijom
protiv hrvatskog metropolita. No,
unatoč toj nelogičnosti, neki ozbiljni
auktori prihvaćaju tu tezu, a na nju se i
iz krugova bliskih Crkvi, čini se, gleda
sa simpatijama...

LACKOVIĆ: Ne mogu komentirati
ničije memoare. Ali, ja, kao Stepinčev
tajnik, mogu bez ikakve dvojbe izjaviti da
za takvo što ne znam, i da se nadbiskup
nikad nije bojao hrvatskih vlasti. Nije za
to imao razloga. Svakomu
dobronamjernom bilo je jasno, da njegove
kritike nisu nikad bile kritike osoba, nego
kritike postupaka. Te su kritike izrečene u
duhu crkvenog nauka, a bile su upravljene
na boljitak naroda i države.

PZ: Prof. Ivan Oršanić tvrdi da je
Pavelić organizirao Ustašku mladež
kako bi mladež izuzeo ispod njemačkog
utjecaja, kojemu su je bili voljni
prepustiti i neki hrvatski pronjemački

krugovi. Kako je nadbiskup gledao na
djelovanje Ustaške mladeži?

LACKOVIĆ: OrSanić je bio moj profe-
sor. Riječ je o izgrađenom i naobraženom
katoličkom intelektualcu, izrazitom po-
borniku hrvatske državne nezavisnosti.
Kao takvoga, cijenio ga je i nadbiskup
Stepinac. Njega je radovao svaki napre-
dak Mladeži, jer je znao da su na njezinu
čelu vjerni katolici i dobri Hrvati.

PZ: Ponekad se tvrdi, da se Stepinac
protivio gradnji džamije u Zagrebu.
Kakav je bio njegov odnos prema mus-
limanima? Je li se Kaptol ikada, na bilo
koji način, miješao u unutarmusliman-

ske odnose? Kako je nadbiskup doživio
formiranje Hrvatske pravoslavne
crkve?

LACKOVIĆ: Nadbiskup Stepinac je
bio katolički nadbiskup, odan sin Crkve.
Stoga je za nj postojala samo Katolička
crkva kao pravi put prema Bogu. No, kao
čovjek i katolik, znao je da svatko ima
pravo na svoje ime, narodnost,
vjeroispovijed. I to mu pravo nitko ne
smije zanijekati. Također je, kao Hrvat,
znao da su bosanskohercegovački
muslimani i podrijetlom i osjećajem
Hrvati. U njihov odnos prema hrvatskoj
državi on se nije htio miješati, ali je
potpuno shvaćam potrebu vlasti da naglasi
kako je NDH država ne samo katolika,
nego i inovjeraca, u konkretnom slučaju
muslimana. Isto se, mutatis mutandis,
može reći i za stvaranje HPC.

PZ: Vi ste, kao nadbiskupov
izaslanik, obilazili Hrvate u talijanskim
logorima. Kakvo je bilo njihovo
političko raspoloženje? Jesu li, s
obzirom na nasilja talijanskih fašista,
utočišta tražili u novim jugoslavenskim
koncepcijama, ili su bili privrženi ideji
hrvatske države?

LACKOVIĆ: Nije se ponovilo ono što
smo doživjeli u Prvome svjetskom ratu.
Dakle, ti ljudi nisu budućnost vidjeli u
jugoslavenskom okviru, nego su se nadali
da će postati slobodnim građanima
nezavisne Hrvatske. Fašistička tiranija
samo je učvrstila njihovo hrvatstvo.

PZ: Je li doista pred kraj rata bilo po-
nuda Stepincu, da preuzme vlast kao
neki locum tenens?

LACKOVIĆ: Bilo je takvih go-
vorkanja, neke su ideje dolazile i do sa-
mog nadbiskupa. Međutim, koliko znam,
nije postojao nikakav izrađen plan i dalje
od pukih glasina se nije išlo.

PZ: Vi ste bili nazočni na Stepinčevu
susretu s Titom. Tada je nadbiskup za-
tražio da se prestane s ubijanjem
Hrvata, dok su neki hrvatski političari
jugoslavenske orijentacije takav zaht-
jev propustili postaviti. Je li Tito doista
tražio odvajanje Crkve od Rima, kao
cijenu "slobode"?

LACKOVIĆ: Jest. To je poznata stvar.

PZ: Nadbiskupu se na suđenju
spočitavala suradnja s novim pokretom
otpora, tzv. križarima. Posebno se
spominjao Lisakov dolazak? Politeo
tvrdi, da ste Vi bili posrednik, i da su
neke poruke dolazile Vama, s
pseudonimom "Stephano"? Možete li
reći, kakva je njegova uloga u tome? Je
li doista pokušavao pomoći križarski
pokret? Znate li, kako je komentirao
Lisakovo držanje na sudu?

LACKOVIĆ: Ja sam u to doba zapravo
već napustio Hrvatsku, pa ne mogu o
tome ništa pouzdanije svjedočiti. No
vrijedno je zaključiti s podsjećanjem na
to, daje nadbiskup Stepinac, otpravljajući
me u Rim u pratnji opata Marconea,
izrazio sumnju u ponovni susret, ali je
pobjedu Boga i hrvatskog naroda držao -
neumitnom.

PZ: Hvala Vam, prečasni, na ovome
vrijednom razgovoru.



NOVI HRVATSKI BLEIBURG
ZAČET U CAFE DEN HAAG (12.)

U Račanovu životnom i političkomu

Mrtvaca", kako su nazivali Vladimira
Bakarića. Da bi do smrti ostao na vlasti,
Bakarić je prihvatio drugorazrednu ulogu
Hrvatske u tadašnjoj komunističkoj Jugo-
slaviji. Neposredna posljedica
Bakarićeve vladavine, veli Gojko Borić,
bila je zloglasna "hrvatska šutnja" upravo
u vrijeme, kada se trebalo suprotstaviti
srbskomu širenju.

"Bakarićevsko oklijevanje duboko je
utkano u kolektivnu svijest gotovo svih
hrvatskih komunista, pa i sadašnjih post-
komunista koji su se tek djelomice pret-
vorili u socijal-demokrate. Tu
Bakarićevštinu možemo naći i u dje-
lovanju 'kancelara' Račana. Njemu se ne
žuri, ali ciljeve nikada ne gubi iz vida. On
polako govori kako bi se akustički
(zvučno) 'vidjelo' da razmišlja. Po
pričanju nekih Račanu bliskih poznanika
(hrv. znanaca), on je 'specijalist' za
prihvaćanje tudjih ideja" (Gojko Borić u:
"Fokus" od 4. listopada 2001., str. 11.).

Da bi obmanuo javnost, Račan se služi
tipičnom komunističkom metodologijom.
U dvije godine vladavine nije izpunio niti
jedno jedino megalomansko predizborao
obećanje o zaposlitbi i procvatu hrvat-
skoga gospodarstva. Kako bi umirio neza-
dovoljstvo naroda i zaglušio kritike
oporbe, iznenada je - s neba pa u rebra -
gromoglasno najavio izgradnju autoceste
Zagreb - Split. Autocesta će, jamči on
svojom bradom (ali ne glavom) biti
izgrađena u tri godine i cijena će joj biti
samo tri milijarde kuna i vožnja do Splita
trajat će tek tri sata. Prodaje nam maglu i
nova obećanja, sve po tri.

Podignuvši se na nožne prste da bi
izgledao veći i spomeničkiji, diktatorski
je naredio: cirkus neka odmah počne. Uz-
muhaše se ministri, jer je na brzinu trebalo
donesti odluku kuda će buduća autocesta
prolaziti. Jednoglasno ovlastiše svoga
premijera, da on sam o tome donese od-
luku na temelju "svoje stručnosti, kompe-
tentnosti i političkoga uvjerenja". Nacrt
kuda bi autocesta trebala prolaziti Račan
je već imao u svomu žepu. No izpriječilo
se nešto nepredviđeno. Zapelo je u
Gackoj dolini. Stanovnici su se pobunili

Mato MARČ/NKO

protiv predviđene takozvane inačice B na-
crta, koja je predvidjela prolazak
autoceste sredinom Gackoga polja.

Za stanovništvo Gacke doline najprih-
vatljivije rješenje je izgradnja autoceste
po takozvanoj inačici E, koja ni u kojemu
pogledu ne ugrožava ekološku vrijednost
Gackoga polja, a niti podzemne pitke
vode koje krije podzemlje Gacke doline.
"PremijeT kao premijer - sve zna, sve Ta-
zumije, sa svime je upoznat — stoga ne

brojne kako politički tako i gospodarski
usmjerene dužnosnike: 'Podvarijanta B
(koju sada nudi Račan) ne ugrožava ek-
ološke potencijale u Gackom polju i ne
ugrožava rijeku Gacku!', iznio je Račan
svoje stručno objašnjenje odluke na kon-
ferenciji za novinare - koju je po svemu
sudeći donio na temelju jednog jedinog
razloga - financijske isplativosti.
Račanova bi podvarijanta B obuhvatila
radove na izgradnji dionice autoceste koja
bi bila izgrađena rubom Gacke doline,
čime bi se, tvrdi Račan, izbjeglo ekološko
narušavanje prirodne ravnoteže Gackoga
polja te ne bi trebalo obavljati radove i u
velebitskom masivu" (Dražen Prsa,
"Fokus" od 22. studenoga 2001., str. 8.).

Stanovnici Gacke doline nezadovoljni
su Račanovim krivorijekom. Nu ličko-
senjski političari i vladajući dužnostnici u
Otočcu, koji su zastupali inačicu E kao
ekološki najpovoljniju, mukom umukoše.
Neki od njih sada čak iztiču, kako je
Račanova podvarijanta povoljna. Najak-

tivniji zagovaratelji E inačice priklonili su
se stranačkoj stegi koja im više znači od
budućnosti stanovnika Ličko-senjske
županije i njihovih potomaka te od ek-
oložkih, gospodarskih i demografskih
hrvatskih interesa.

Donoseći odluku o gradnji autoceste u
području Gacke doline po svojoj "modifi-
ciranoj B varijanti", Račan je na konferen-
ciji za novine izjavio: "Nakon obilaska
terena i sastanka s vladinim
povjerenstvom i ekološkim udrugama, od
ponuđenih varijanti odlučili smo se (iz-
taknuo M.M.) za modificiranu B varijantu
koja opravdava ekonomsko financijske
pokazatelje, a koja je rezultat javne ras-
prave. Ona je optimalno rješenje i time će
biti uvaženi i ekološki preduvjeti. Odstu-
pili smo (iztaknuo M.M.) od ekonomski
najprihvatljivije varijante u interesu
stanovništva Gacke doline" ("Fokus" od
22. studenoga 2001., str. 9.).

Metodologiju donošenja odluke o ubr-
zanoj gradnji autoceste Zagreb-Split
Dražen Budiša je u razgovoru za
"Večernji list" naveo kao primjer diktator-
skoga Račanova modela vladanja Hrvat-
skom: "Ne samo da predsjednici stranaka
nisu znali za taj projekt, nego za to nisu
znali ni članovi vlade" - rekao je Budiša
("Fokus" od 27. prosinca 2001., str. 5.).

Račanova odluka o gradnji Autoceste
Zagreb-Split izključivo je politička od-
luka, koja će skupo stajati hrvatske
građane. Svi stručnjaci jedinstveni su u
procjenama, da je Račanovo obećanje o
završetku radova do Ijeta 2005.
neostvarivo. Za pripremna izpitivanja
zemljišta po kojemu će se graditi
autocesta stručnjacima (geologima, ar-
heologima, ekologima) poduzeće Hrvat-
ske autoceste dalo je smiješno maleni rok
za dovršetak izpitivanja. Stručnjaci su
rekli, da u tomu roku ne mogu kakvoćno
obaviti posao. Odgovoreno im je, da će
radovi gradnje autoceste početi u za-
danomu roku, bez obzira hoće li izpiti-
vanja biti gotova ili ne. Tako to radi
Račan.

Studiju utjecaja na okoliš odabrane
modificirane B inačice buduće autoceste
uz Gacku dolinu izradila je



skupina stručnjaka u neprimjereno krat-
komu roku i to u klimatski nepovoljnim
uvjetima, bez mogućnosti provedbe do-
datnih izpilivanja neobhodnih u takvim
slučajevima. Neprihvaćena inačica E duža
je za 6,8 km od prihvaćene, ali ona ne za-
dire u kulturnopovijesne predjele i pri-
rodno osjetljive vrijednosti Gackoga
polja. Podzemljem Gacko doline protječu
bilijuni litara pitke vode, koja je ugrožena
izgradi li se autocesta po Račanovoj
inačici. U podzemlje će se buduće
autoceste slijevati velike količine
onečišćene vođe i onečistiti pitku. Onečis-
tit će se ne samo vodotok Gacke doline,
nego i čitav prostor planirane gradnje —
sve od izlaza iz budućega tunela kroz ma-
siv Kapele do već obstojećega tunela Sv.
Rok. O toj kataklizmičkoj opasnosti dr.
Srećko Božićević piše:

"Na predviđenoj modificiranoj varijanti
'B' od Rapajin Klanca do iznad izvora
Pećina uz dolinu Gacke pod napadalim
snijegom nalaze se brojni povijesni lo-
kaliteti, biljne zajednice, šumske i život-
injske vrste i ostali zanimljivi 'sadržaji', o
kojima bi drugi narodi u Europi vodili
vjerojatno više brige nego Hrvati! (...)
(Ne)predvidjena nesreća neke cisterne na
mostu iznad vodotoka Gacke i kanala
Like zagađuje istoga trena vodu
uključenu u vodovod koji opskrbljuje
stanovnike Hrvatskoga primorja
(zemljopisna oznaka Hrvatsko primorje
zastarjeli je naziv za primorje današnje
Ličko-senjske županije - nap. MM.) i
obližnje otoke... U ljetne će dane s te
vozne trake zrakom letjeti brojne
kancerogene Čestice pare i ispušni pli-
novi, a vjetar će ih odnositi na sada zelenu
površinu Gackoga polja. To će se sve
taložiti i spuštati u vodotok ponornice
Gacke kao 'prihrana' pastrvama koje, kao
jedinstvena zoološka rijetkost, žive u toj
vodi. One danas privlače strastvene ribo-
lovce, čak od Amerike do Japana... Ko-
liko će vremena proći dok tako zagađene
vode ne prodru u okršeno tlo čitavoga
spomenutog ličkog prostora i zatruju mili-
june litara Čiste i dragocjene vode. Jesmo
H svijesni u što se upuštamo ostavljajući
naraštajima svoje djece i unučadi sve
kredite za odplatu planiranih radova -
koji će im za njihova života visjeti kao
kamen oko vrata?

Time samo dokazujemo svoju brzople-
tost, kratkovidnost, neargumentiranost,
površnost i neprihvaćanje napomena ne-
ovisnih stručnjaka - u ime velikih po-
Htičko-ekonomskih ideja (čitaj bodova

potrebnih za zadržavanje vlasti!). Mi sada
pretvaramo čisti prostor u kolonijalni po-
ligon svjetske industrijske moći kojoj
smo samo'prolazna' postaja na kojoj se ne
zaustavlja... Za desetak će godina i ličke
šume biti osušene i uništene kao danas
gorskokotarske. Za to ćemo kriviti druge,
a ne sebe same i svoje današnje
ponašanje!" ("Fokus" od 3. siječnja 2002.,
str. 12.).

Za Račana je Marinko Liović rekao:
"Račan, svjestan da ne vrijedi ništa, kreće
u podpunu diktaturu, ovu kakvu danas
ima Hrvatska" (Magazin "Slobodne Dal-
macije" Tjedan od 20. listopada 2001.,
str. 3.). Liovićeve riječi potvTđuju i
događaji u svezi s izgradnjom Autoceste
Zagreb-Split i njezine dionice kroz Gacku
dolinu. Iako se neprestano zaklinje u de-
mokraciju, Račan ne može sakriti svoju
nedemokratsku komunističku ćud. Ta ćud
se očitovala i u slučaju Gacke doline, pa
ćemo o tome obširnije.

Komunistička vlast je prije trideset i pet

Josip Botteri Dini: HRVATSKIIKAR

godina izgradnjom Hidroelektrane Senj
uništila Švičko jezero, tridesetpet metar-
ski slap i sjeverni krak rijeke Gacke, koji
je pTotjecao Krmpoljem, Dranovim
klancem, Brlogom, Glavacima i
Otočcem. Nestankom toga dijela Gacke
brojna su sela gospodarski stala u razvoju
i propala. Zbog nestanka vode nestali su i
brojni ekoložki rezervati pernate divljači i
tako prekinuli razvoj lovnoga turizma.

"Poučeni tim iskustvom, mještani
Gackoga polja, uvidjevši kako im sadašnja
vlast sprema neka svoja iznenađenja,
prema kojima bi buduća autocesta pro-
lazila 'srcem' Gackoga polja ('A' varijanta),
odlučno su stali u obranu svojih životnih
resursa (= izvora prihoda). Naime, postoje
tri varijante izgradnje buduće autoceste -
varijanta A, B i E. Varijanta (= hrv. inačica)
'A' znači da bi se presjeklo Gacko polje,
koje bi bilo uništeno u gospodarskom, ek-
ološkom, socijalnom i estetskom pogledu,
dok varijantu 'E', za čiju se provedbu

zalažu stanovnici Gacke doline, čini pra-
vac od Žute Lokve preko padina Velebita,
iznad davno uništenog Švičkog jezera, uz
Kuterevo te se na području Ličkog Lešća
spaja s pravcem koji nastavlja dalje prema
Perušiću. Izgradnjom autoceste varijantom
'E' izbjegla bi se gospodarska šteta te bi
plodna polja ostala nedirnuta... Stručnim je
analizama i brojnim mjerenjima utvrđeno
kako je Gacko polje jedan od najvećih 're-
zervoara' najkvalitetnije pitke vode u
Europi (oko 29 milijardi prostornih me-
tara), stoga nije slučajno da je Ina već
izradila studije iskorištavanja te vode.
Također oko 93 posto 'E' varijante prolazi
državnim zemljištem pa se ne bi trošilo
vrijeme, ali i novac, na odkup zemljišta. 'A'
i 'B' varijante i do 90 posto prolaze privat-
nim zemljištima" (Dražen Prša, Račan ova
cesta ipak ide dolinom Gacke, "Fokus",
od 8. studenoga 2001., str. 19.).

Hrvatska uprava za ceste. Institut
građevinarstva Hrvatske (kako vidite, još
je u hrvatskom genitivu) i ministar Čačić
zagovarali su inačicu 'A', jer da je ona
jeftinija od inačice 'E'. Sve političke
stranke u Ličko-senjskoj županiji bile su
za 'E' inačicu. Krajem listopada 2001. ud-
ruga Eko oko Gacke iz Otočca, u suradnji
sa Zelenom akcijom iz Zagreba, priredila
je miran prosvjed stanovnika Gacke
doline. Prosvjedu su pribivale i brojne
nevladine udruge u Ličkom Lešću. Pros-
vjednici su upozorili Ivicu Račana i nje-
govu vladu, da ne će dopustiti i mirno
gledati komadanje zemlje od koje žive
stanovnici Gacke doline.

Opravdanost držanja stanovništva
Gacke doline potvrdila je i Stalna
komisija za procjenu utjecaja na okoliš
Ministarstva zaštite okoliša Republike
Hrvatske, koja je smatrala, da je inačica
'E' najprihvatljivija. Nu ista je ta komisija
u istomu dahu zauzela motrište, da su i os-
tale dvije inačice ('A' i 'B') također prih-
vatljive. Račanovoj je vladi ostavljeno, da
po svojoj volji donese konačni sud. Kao
što znamo, vlada je svoje ovlasti prenesla
na "premijera" Račana. Treba naglasiti, da
su tada inačicu 'E' još uvijek čvrsto
podržavali Poglavarstvo grada Otočca,
Skupština Ličko-senjske županije i sve
političke stranke u Županiji. Unatoč tomu
Račan je odbacio mogućnost izgradnje
autoceste po inačici 'E' i nametnuo svoju
modificiranu inačicu 'B1, koja ide po rubu
Gacke doline.

(nastavu će se)



PISMA IZ ISTRE

GODINU PO GODINUUUUU...!
Ste vidili, a! Amerika, Rusija i Kina ne

bendaju ni 5% niki tamo međunarodni
stalni sud za ratne zločine u Haagu. Jer da
ne žele da njihovi vojnici postanu... "lake
mete ideološki motiviranih optužnica"!
Tako su rekli Amerikanci. Inšoma, žrtve
ideološki motiviranih optužnicah i dalje
će biti... mali narodi! Baš me zanima kako
će to komentirati šjora Carla del Ponte!
Jebi ga! Ki nan je kriv Ča smo mi Hrvati
mali narod! Zapravo, sami smo si krivi.
Pa da! Nikad nismo znali iskoristiti povij-
esne prilike. Više-manje udvajk su nan
veliki i moćni (...vajk... sebični i bezob-
zirni!) slali iste poruke: "Jebite se,
Hrvati!" A mi hi nismo slušali. I rezultati
su tur... "godinu po god mu u uuu... sve nas
manje ima tuuuuu..." Pa da. Po zadnjen
popisu stanovništva ima nas 346.805
manje nego 1991. A Hrvaticah da je oko
200 miljari više. Ko se takov trend nastavi
će svaki domoljubni Hrvat morati držati
harem! Inšoma, dok su Hrvati mirno prih-
vatili činjenicu da hi je manje nego 1991.,
naši srpski sugrađani su popizdili! Zato ča
hi je sad samo još 4,54%. I daje to geno-
cid i da je to etnocid i da oni te rezultate ne
će priznati. 1 da su za sve krivi Hrvati, pak
i za to ča se i jedan broj Srba ni izjasnija da
su Srbi! Jer da smo stvorili...okružje!
Ozračje! U kojem se Srbi srame biti Srbi!
Pa da! Niš čudnega i niš novega! A kada
to Srbima nisu za sve bili krivi Hrvati? A
kriv je zapravo nedostatak optimizma
naših građana srpske nacionalnosti!
Kako? Vero lipo! Pesimist, za mižol u ko-
jen ima vina do polovice, govori da je to
poluprazna čaša. Optimist pak govori da
je to polupuna čaša. Đukićje pesimist, jer
misli da je u Hrvackoj Srba premalo. A ja
san optimist, pak mislin da hi je., .previše!

A poli nas u Istri broj stanovnika je ipak
u porastu. Ima nas oko 2000 više nego
1991. Kvantitativno to ni bog zna ča, ma
kvalitativno je stanje puno, puno bolje.
Broj blesavih i izmanipuliranih se je sman-
jija za četiri puta!!! Vero je! Molin? Da ča
bih ja to stija reći? Da ja to zapravo aludi-
ran na to ča je prije bilo 37.027 a sada ima
samo 8.865 "Istrijana"! A, ne! Ja san samo
iz nikih brojkah izvuka zaključke. A to ča
ste vi iz mojih zaključkah izvukli brojke, to
je vaš problem! Uostalen ako podijelite
37.027 s 8.865 nećete dobiti broj 4, nego
malo veći broj, za koju decimalu! He, he!

Piše:

Blaž PILJUH

Časanjošstijareći?A,da! Stvarno mi ni
jasno ča je ta oporba toliko navalila na
brižnega Račana. Da zašto rasprodaje
Hrvačku, da zašto dijelove Hrvačke daruje
Janezima! A zašto da ne! To je zapravo
samo stvar matematike, a ne politike. Ako
površinu Hrvacke podilimo z brojen
stanovnika iz 1991., pak jopet z brojen
stanovnika iz 2002., pak ta dva rezultata
usporedimo, ispast će da Hrvata ima
manje, ali hrvatskega teritorij a... više! Pak
zašto sada ne bi uva naša vlada uti
višak...prodala eli darovala prijateljima!
Slovencima!

Ča ste rekli? Da san popizdija!
Škužajte, ja samo glasno razmišljan, a niš
ne prodajen ni darujen! I ko van ča ni

pravo, obratite se nikemu drugemu. Koji
Lipu našu prodaje, rasprodaje, poklanja!
Uostalen ni baš istina da samo prodaju.
Ste vidili koliko se grčevito trude da
utkupe uni tamo slovenski...kako se uno
zove...Krš...Krš...krš.. Jebi ga, znan da se
radi o nikoj atomskoj bo...bo...ovaj, cen-
trali, ča ja znan!

Ki su i di su... "infilatratori"?
Da van pravo rečen nišan očekiva da

baš nidan neće reagirati. I da će sve to biti
samo još jena u nizu provokacija koje nan
vješto i podmuklo servira uva naša, ajmo
reći, hrvacka televizija. Da san popizdija,
jesan, da iman razloga, iman!

Ste forši gledali film "Infiltrator"? Ako
niste ste tribali, takove se stvari ne
propuštaju. Inšoma, da van ukratko pre-
pričan o čen se radi. Jedan novinar,
američki Židov, uvuka se je, "infiltrira"
mrež njemačke "skinhedse". Koji su u ten
filmu prikazani kako manijakalne

Hrvatsko-slovenska granica na moru prema parafiranom sporazumu
Račan-Drnovšek



krvoločne zviri. Koje prez razloga delaju
strahote, da ti se lasi na glavi dižu. Mlate,
razbijaju, vade ljudima oči, siluju, kolju,
razbijene boce Turkinjami u guzicu nabi-
jaju. Policija njemačka hi tolerira, za-
pravo i štiti, a "tiha većina" hi podržava.

E, sad dolazi uno najbolje! Šef
"skinhedsa", naravno manijakalni sadist,
upoznaje tega novinara, američkega Židova
zjenin još gorin ud sebe. I hvali ga: "Znaš,
on ti je bija u Hrvackoj i borija se je s
Hrvatima proti jebenih Srba! Hrvati su

drugega svjetskega rata zdušno pomagali da
potamanimo Židove i Cigane!"

Niman pojma ki je producent tega
filma. Ali ki god da gaje snimija odasla je
gledateljima jasnu, nedvosmislenu,
neuvijenu poruku: Domovinski rat u
Hrvačkoj je bija zločinački rat proti Srba,
1941.-1945. Hrvati su zajedno s nacistima
ratovali proti brižnih Srba, Cigana i
Židova,a tako je bilo i u ratu 1991.-1995.
Kad su se na njihovoj strani borili...
"skinhedski"!!!

Da se takovi filmovi snimaju, uopće me
ne čudi. Da nas ne vole mnogi i to mi je
jasno. Da se mnogi trude i da će se
grčevito truditi dokazati da su Hrvati
genocidan narod, a da su žrtve Srbi i to mi
je jasno. Ali da takovo provokativno,
uvredljivo smeće (film je u svemu
neuvjerljivo propagandističko sranje)
prikazuje naša televizija, to mi nikako ni
shvatljivo. Pa se s pravon pitan ki se je i s
kojin ciljen "infiltrira" u našu...ajmo reći,
hrvacku televiziju!?

Veliki časnici, Commendatori, cavalieri
i breki koji više ne laju!

Bosanski Srbi nas zajebavaju u
Kostajnici! Srbijanski Srbi nas
napucavaju na Dunavu! Slovenci nan
upadaju u naše more, kad god njin se
prohtije! Crnogorci nan ne daju Prevlaku!
Talijani su pokupovali po Istre. Dajmo još
Ploče Bošnjacima, Rijeku Mađarima,
dajmo svaken koliko mu triba, pak se
sigurno nećemo sa susjedima više
svađati!

Ne znan zašto, ma u uvo zadnje vrime,
više puti se domislin na jenega starega,
ofucanega breka koji je prid puno lit živija
u našoj ulici. Bijaje zločest kako sam vrag,
svi smo ga imali strah. Smo ga znali
zajebavati kad je bija zaprt, unako kroz
rešetke ud portuna, ma smo bižali kad bi ga
pustili na ulicu, van je rečen! I tako je to

trajalo dokle me ni slučajno jednega dana
hapnuja za prst! Pak san vidija damini niš!
Pak san shvatija...da nima zube!!!
Hahahahihihi!!! Tu smo dakle! Aj, kako
smo ga potle tega maltretirali, izazivali,
šutirali, za rep vukli! Koji su to bili gusti!
Ti da ćeš nas strašiti, brečina grda, škifoža,
krezuba, jeba ti šinter mater!

Ča san zapravo stija reći? A, da! Kad
okolina shvati da si pas koji laje a ne
grize...najeba si! A uno ča vridi za breka,
vridi više-manje i za čovika i za narod i za
državu, vero da! Ča ni bija reka Radoš da

Antunovićku su zadužili da našen breku
čuvaru povadi i zadnje zube!

Uostalen, kega još more impresionirati
država u kojoj vlada pada, pak jopet
vlada! Oporba jopet viče da nan je narod
apatičan i da tone u beznađe. I tako sad
jopet imamo...hrvacku šutnju! Sada smo
breki koji ne samo da ne grizu, nego
nimaju volje ni lajati!

A, ma! Ko niš drugo, ma ja ću baren
lajati, tuliti, zavijati, koliko buden moga!
Vero ću! Znan da me za to nidan neće ni

nagraditi ni pohvaliti. Jer, danas nagrade i
pohvale primaju oni breki koji grizu ruku
koja hi hrani, van je rečen! Lipo piše u
novinah: predsjednik talijanske
Republike Ciampi dodijelio odličja
predstavnicima talijanske manjine u
Hrvackoj. A i nikin hrvackin političarima.
Na prijedlog ministra Berlusconija!
Kojega sami Talijani nazivaju fašistom!

Inšoma Furio Radin je posta Veliki
časnik! Jakovčić je sad... Commendatore!
Tako i Delbianco! (Bivši župan... "II nos-
tro Conte" - grof!) Commendatore!
Nadarbenik, po hrvacki! (Nadarbina -
povlastica, beneficija! Neki su postali
jahači, konjanici (cavaliere)! Sad bi mogli
pojti na Alku u Sinj! Eli baren u Barben!
Na prstenac! Pada!

Da van pravo rečen, ja zapravo uopće
ne sumnjam da su se oni itekako trudili!
Da su itekako zaslužili! Da hi Republika
Italija nagradi za sve ča su za nju učinili u
Istri u svojen dugogodišnjem političken
radu!!! Vero su, van ja rečen!

Vaš Blaž Piljuh



HRVATI U BiH NISU RAVNOPRAVNI!
(Razgovor s dipl. ing. Želimirom Crnogorcem, predsjednikom Podružnice Hercegovina)

Jedna od važnih, a počesto previđanih
posljedica pobjede jugoslavenskih komu-
nista 1945., jest odvajanje Hrvatske od
Bosne i Hercegovine koja je, povrh toga,
zadržala izlaz na more kod Neuma i time
rascijepila Republiku Hrvatsku (ali je isto-
dobno izgubila izlaz u bokokotorski zaljev
kod Sutorine, kako bi Boku Kotorsku bilo
lakše pripojiti Crnoj Gori). Tijekom četiri i
pol desetljeća u BiH je bilo vrlo teško
izražavati hrvatski nacionalni osjećaj.
Usporedno s tim smanjivao se broj Hrvata
bi njihov utjecaj na politička, gospodarska
i kulturna kretanja. O tome razgovaramo s
dipl. ing. Želimirom Crnogorcem, preds-
jednikom hercegovačke podružnice
HDPZ-a.

PZ: Gospodine Crnogorac, u nedav-
nome ratu broj Hrvata u BiH se bitno
smanjio. No, smanjio se i prostor na
kome oni žive. Kako danas Hrvati u BiH
gledaju na Dayton i njegove perspek-
tive?

Istina je da se broj Hrvata u nedavnom
ratu i poslije njega bitno smanjio. Također
se bitno smanjio i teritorij na kome su obi-
tavali Hrvati. Uzrok tome je krivo vođena
politika. Hrvati nisu manji domoljubi, a
isto tako ni naoružanja nije nedostajalo u
određenim trenutcima rata. Izgubili smo
Posavinu, najkvalitetniji dio Bosne i Her-
cegovine, koja ia srca i uma.. Što se tiče
Deytonskog sporazuma ja ne mogu općnito
govoriti o tome što misle Hrvati u Bosni i
Hercegovini, ali sve hrvatske stranke u BiH
koje nešto znače, uključujući parlamen-
tarne stranke, prihvaćaju Dayton kao prije-
lazno rješenje kojemu je primarna zadaća
zaustaviti rat, te traže da se on provede u
djelo. Posebno se ovo odnosi na povratak
izbjeglih i raseljenih na njihova, što je
regulirano Aneksom 7, koji regulira
povratak izbjeglih i prognanih osoba uz
jamstvo osobne i imovinske sigurnosti i
drugih ljudskih prava. Ovaj dio do sada nije
ni započet, a kamoli urađen - pogotovo kad
se govori o Hrvatima. Za to najveći dio
odgovornosti snosi međunarodna zajed-
nica.

Hrvatski se interesi moraju braniti
odlučno i hrabro!

PZ: Jesu li Hrvati u BiH, a osobito oni
u Federaciji, ravnopravni s Bošnjacima
- Muslimanima?

Hrvati u BiH, a osobito u Federaciji BiH,
nisu ni približno ravnopravni s Bošnjacima

Muslimanima. Krivnju za to djelomično

snosimo i mi Hrvati. Poznato je, da vam
nitko ne će darovati slobodu, a ni vlast. I
slobodu i vlast treba sam izboriti. Tko to ne
želi i ne će, i ne zaslužuje ih. Treba biti
uvjerljiv, čvrst, nepokolebljiv i dovoljno
mudar, kako bi zaštitio svoje interese, ali i
kako bi bi partner imao povjerenje u tebe i

Želimir Crnogorac

bio spreman s tobom dijeliti vlast. To
vrijedi i onda kad, kao Što je u pravilu
slučaj, partner u vlasti želi uzeti veći dio
kolača. Ako si ti neuvjerljiv, labav,
kolebljiv, a naročito ako nisi mudar, o tvo-
joj slobodi i tvom položaju odlučivat će
netko drugi.

PZ: Postoje li, po Vašem sudu, različiti
interesi i različiti pogledi između bosan-
skih i hercegovačkih Hrvata glede po-
litičkog razvoja u budućnosti?

Hrvati u BiH tijekom povijesti su živjeli
u različitim okolnostima, pa je razumljivo
da su različite potrebe postupno stvarale i
različite navike i predodžbe. U ovome, Do-
movinskom ratu također su različito prošli
Hrvati Posavine, Srednje Bosne, Sarajeva,
Hercegovine itd. Hrvati iz Hercegovine
imali su sreću da su bili uz granicu Hrvat-
ske, pa nisu bili tijekom rata odsječeni ni
protjerani. Također, i stav velikosrpske po-
litike prema Hercegovini bio je. Oni nisu
nikad računali da bi Zapadna Hercegovina
bila njihova. Posavina se u domovinskom

ratu nije obranila i pripala je velikim dije-
lom Republici Srpskoj, pa je zbog toga
Hrvatima iz Posavine i najteže. Srednja
Bosna je iskrvarila i također mnogo propa-
tila u domovinskom ratu. Zbog svega nave-
denog postoje različiti pogledi na političku
situaciju i njezino rješavanje. Također, mo-
ram biti iskren pa reći da je HDZ napravio
određene pogrješke prema Hrvatima u
BiH, a te pogrješke nisu ispravili niti po-
litičari drugih hrvatskih stranaka koje su se
pojavljivale u BiH. Danas nam je opet
potrebna sloga i jedinstvo. Jedinstvo
Hrvata u BiH može ozdraviti i osnažiti
nova politika koja će uvažiti sve ovo što je
navedeno, i ne dopustiti da se jedni Hrvati
dižu iznad drugih. Svi oni koji govore da su
Hrvati, a voze skupa auta, grade vile i ku-
puju jahte dok njihovi sunarodnjaci kopaju
po kontejnerima za hranom, nisu u pra-
vome smislu riječi ni ljudi ni Hrvati. Pri-
tom je nebitno jesu li iz Hercegovine,
Posavine ili Srednje Bosne. Treba još
uvijek raditi na svijesti i socijalnoj osjeti-
jivosti ljudi.

PZ: Kako Hrvati u Federaciji gledaju
na mogućnost stvaranja trećeg entiteta?
Bi li to značilo uvod u raspad BiH? Je li
ona moguća bez stranog patronata i
nazočnosti stranih snaga?

Hrvati u Federaciji BiH su protiv
ovakvog ustroja BiH, jer je on sam po sebi
apsurdan. Tri državotvorna naroda podijel-
jena su u dva entiteta. Za ovo snosi krivnju
međunarodna zajednica koja je napravila
ovakav ustroj BiH. Ako su eksperimenti-
rali s jugoslavenskom idejom i Jugoslavi-
jom, pa onda nakon toliko desetljeća
napokon shvatili da je ta ideja i ta država
neprirodna i da na prisilu kojom je stvorena
mora doći eksplozija kao reakcija,
začuđujuće je da to ne shvaćaju kad je pos-
rijedi BiH. Dopustili su da se opet vstvori
situacija u kojoj vatra stalno tinja, pa su
stalno potrebni njihovi dežurni vatrogasci.
S obzirom na to, ovakva BiH ne može biti
hrvatski interes. Naš je interes BiH koja se
sastoji od tri naroda i tri entiteta, ili cje-
lovita BiH bez entiteta. Razumije se da u
potonjoj varijanti računamo na geopo-
litičke datosti i pouke koje nam daje povij-
est.

PZ: Nastave li se ovakvi trendovi, ko-
liko je realna opasnost da glavnina
Hrvata iz BiH iseli u Hrvatsku, pa čak i u
treće, možda i prekomorske zemlje?

Nastavi li se ovakav trend vođenja hrvat-
ska politike, i nastavi li se ovakav trend



pristupa međunarodne zajednice, koje
Hrvate želi getoizirati, može se očekivati
samo iseljavanje Hrvata u Hrvatsku i pre-
komorske zemlje. Nema životinje na
svijetu koja se miri sa životom u getu, a ka-
moli čovjek kojem je najveća svetinja slo-
boda. Sjećam se robijanja na Golom otoku.
Nas nekoliko tisuća živjelo je u "žici"
(prostor ograđen bodljikavom, površine
oko 2000 metara četvornih), a bilo je dese-
tak zatvorenika koji su se mogli kretati bez
pratnje policije po cijelom otoku. Ti su se
zvali slobodnjaci. Zamislite, slobodnjak,
samo zato što se može kretati po otoku koji
ima oko 10.000 m2 gologa kamena... Jed-
nom sam prilikom izjavio: Ako se ovako
nastavi u BiH, za 50 godina }u hraniti sve
Hrvate u BiH. To je, malo karikirano,
prilično točna ocjena ovdašnjih trendova.

PZ: Kakvo je raspoloženje među bo-
sansko hercegovačkim Hrvatima koji su
izbjegli u Republiku Hrvatsku i danas se
potucaju od nemila do nedraga? Vodi li
itko računao tim ljudima?

Hrvati koji su se iselili u Republiku
Hrvatsku i danas se potucaju od
nemila do nedraga, nisu sramota Hrvata iz
BiH, nego sramota Republike Hrvatske.
Ta, ona je domovina i tih Hrvata. To je
najveća sramota bivše i sadašnje vlasti Re-
publike Hrvatske.

PZ: Vi ste na čelu hercegovačke po-
družnice Hrvatskoga društva političkih
zatvorenika? Ima li u članstvu po-
družnice Hrvata islamske vjeroispo-
vijedi?

Onomu tko išta znade o hrvatskoj povij-
esti, poznato je da su desetci tisuća Hrvata
islamske vjeroispovijedi u XX. stoljeću
pali pod hrvatskim barjakom. Mnogi su ro-
bijali za hrvatsku slobodu ni državnost. No,
u našoj podružnici političkih zatvorenika
Hercegovine nema Hrvata islamske
vjeroispovijesti. Razumije se da je naše
društvo otvoreno, bez obzira na vjeru, boju
kože, spol i sl. Jedino što je važno je robi-
janje za hrvatsku slobodu. Koliko mi je
poznato, kao predsjedniku društva po-
litičkih zatvorenika, u društvo su se učlan-
jivali samo Hrvati katolici. Međutim,
poznato mi je da ima stanovit broj Hrvata
muslimana u podružnici Sarajevo.

PZ: Kako objasniti da se potomci
Hrvata islamske vjeroispovijedi, koji su
prije pola stoljeća ratovali i ginuli rame

jacima, danas uglavnom ne osjećaju
Hrvatima?

Poznato je da su Muslimani u BiH
većinom hrvatskog podrijetla. U doba
višestoljetne osmanlijske vladavine,
položaj katolika je bio daleko teži od
položaja pravoslavnih, pa su najprije bo-
sanski krstjani, a onda i katolici u većoj
mjeri od pravoslavnih prelazili na Islam. U
obje Jugoslavije bilo je nepopularno biti
Hrvat, pa je to polako dovelo do distanci-
ranja muslimana od hrvatskih korijena i
hrvatske narodne misli. Komunistička je
Jugoslavija svjesno poticala takav razvoj,
jer se smatralo - ne bez razloga - da je on u
funkciji jačanja Jugoslavije. U najnovije
vrijeme pojavio se još jedan čimbenik koji
je, u ratnim prilikama, pojačao takav trend.
To je uvezeni islamski fundamentalizam,
koji je u nekim muslimanskim slojevima
naišao na plodno tlo zbog velikosrpske
agresije i šutnje takozvane kršćanske
Europe. Razumije se da je i dio Hrvata ka-
tolika - dijelom nehotice, a dijelom zbog
instrumentaliziranosti - doprinio mus-
limanskom napuštanju hrvatskih korijena i
stvaranju vlastite, zasebne nacije. Činjen-
ice su danas takve kakve jesu, i s njima
valja računati.

Hrvatska revolucionarna mladež 1959.,
Hrvatska demokratska unija 2002.

PZ: Zbog takvih prilika u BiH, Vi ste
se odlučili i politički angažirati, pa sud-
jelujete u predstojećim izborima.
Možete li ukratko izložiti svoj program i
svoje političke ciljeve?

Hrvatski je narod u BiH politikom
dosadašnjih političara doveden u skoro ka-
tastrofalan položaj. Većina tih političara je
vodila računa samo o sebi. Narod su
osiromašili, a sebe obogatili. Nije slučajno
da su mnogi političari preko noći postali
pravi bogataši. Iz rata i kratkog poraća su
postali vlasnici tvornica, trgovačkih po-
duzeća, hotela, vila, stanova i jahti na
moru. Dobro su se organizirali kao "po-
litička elita", udobno se smjestili u
županijske i općinske fotelje s izmišljenim
ministarskim titulama kojih ima više nego
u SAD, a sebi su odredili i solidne plaće.

Ja nikada nisam bio član nijedne po-
litičke stranke osim Hrvatske revolucion-
arne mladeži, osnovane 1959., za koju sam
dobio 4 godine zatvora, koje sam pošteno
odradio na Golom otoku. Hrvatska revolu-
cionarna mladež osnovana je u najtežim
trenutcima presije na hrvatski narod, u
doba vladavine Aleksandra Rankovića.
Budući da sam se u Domovinskom ratu bo-
rio za hrvatski narod kao pripadnik vojnih
postrojbi HVO, trenutno sam umirovljeni
pukovnik te vojske. U miru se želim nasta-
viti baviti politikom jer vidim da je moj

narod u nevolji. Kao intelektualac ne mogu
mirne savjesti gledati svoj narod, a naročito
mlade ljude kako tumaraju ulicama od
kafića do kafića, gdje im se nudi alkohol,
droga, nemoral i svi poroci ovog svijeta.
Nitko im ne nudi radno mjesto, stan i ostalo
potrebito za normalan život i obitelj. Zato
imamo puno mladih, već starih neožen-
jenih momaka i djevojaka. Moje kolege
umirovljenici čeprkaju po kontejnerima i
traže nešto.

Sve skupa me navelo da se aktivnije
uključim u politiku. Smatram da je po-
litička služba kao svaka druga - plemenita,
ljudska i nužna.

Program moje stranke, Hrvatske demok-
ratske unije, je i moj program. Evo izvadka iz
programske deklaracije HDU: Hrvatska de-
mokratska unija je stranka hrvatskog naroda.
Hrvatska demokratska unija BiH se zalaže za
vladavinu prava i demokratskih načela kao
najviših dostignuća i iskustava modernih de-
mokracija u svijetu. Jednaka prava za sve i
pravna država iznad svakog pojedinca.
Hrvatska demokratska unija podupire
neotuđivo pravo hrvatskog naroda na op-
stanak u Bosni i Hercegovini, pravo na
povratak svih izbjeglih i prognanih, pravo na
zavičaj i domovinu Bosnu i Hercegovinu i
pravo vlastitog izbora u odnosu prema
mjestu življenja. Hrvatska demokratska unija
BiH podupire rad svih hrvatskih institucija u
Bosni i Hercegovini, svih udruga i po-
jedinaca koji djeluju na očuvanju i razvitku
svih nacionalnih, kulturnih i vjerskih osob-
nosti hrvatskog naroda, na njegovanju tradi-
cije u borbi za vlastitu slobodu i pravo na
državu u čemu posebno mjesto ima minulo
razdoblje Domovinskog rata i borbe za hrvat-
sku slobodu. Kao podlogu svoga političkog
djelovanja Hrvatska demokratska unija BiH
je spremna preuzeti sva pozitivna iskustva i
projekte u okupljanju na jedinstvu i slozi po-
litičkih stranaka, znanstvenika i pojedinaca
oko temeljnih pitanja prava i slobode hrvat-
skog naroda u Bosni i Hercegovini.

Hrvatskoj demokratskoj uniji BiH stran
je svaki oblik političkog ekskluziviteta,
uskogrudnosti i izolacionizma. Ona se pro-
tivi svim oblicima političkih pritisaka i na-
silja. Zagovornik je tolerancije i
uvažavanja svih stranaka i pojedinaca koji
politički promišljaju i djeluju u Bosni i
Hercegovini. Na predstojećim izborima u
BiH, 5. listopada 2002. stranke me kandidi-
rala za ZASTUPNIČKI DOM
PARLAMENTA FEDERACIJE BIH.
Spreman sam sve svoje snage, sposobnosti
i iskustvo uložiti za boljitak Hrvata u BiH.

(Razgovarao: M. N.)

Hrvatski izbjeglice iz BiH sramota su
Republike Hrvatske



ECK SPAHICH, TEKSAŠKI HRVAT
I BORAC ZA ISTINU

FRITCH, Texas -- Ugledni
američki Hrvat Eck (Ekrem) Spahich
jedan je od onih neznanih junaka koji
je kroz dugo razdoblje vodio bitke i
ratove za rušenje srbokomunističke
vladavine u bivšoj državi, a u vrijeme
domovinskog rata napisao je stotine
pisma američkim senatorima, Kon-
gresu, dvojici američkih predsjed-
nika, svojim utjecjanim prijateljima i
svima koji su na bilo koji način mogli
pripomoći širenju istine o srpskoj
agresiji u Hrvatskoj i Bosni i Herce-
govini, a na poseban način lobirao je
za međunarodno priznanje tih repub-
lika nastalih na ruševinama propale
komunističke tvorevine.

Eck je rođen 1945. pri samom
svršetku II. svjetskog rata u Nezavis-
noj Državi Hrvatskoj, kao sin hrvat-
skog redarstvenika Muhameda
Spahića iz Tuzle. Još kao čet-
veromjesečno dijete zajedno s ro-
diteljima našao se u zbjegu prema
Bleiburgu. U općem kaosu koji je vla-
dao tih posljednjih dana kratkotrajuće
države Hrvatske, njegovi roditelji su
se rastali, pa se više nikada nisu vid-
jeli. Njegov otac koji se našao među
stotinama tisuća izgladnjelih i na mi-
lost i nemilost ostavljenih civila i vo-
jnika, ne imajući nikakvih
mogućnosti da skrbi za dijete, predao
ga je nekoj slovenskoj seljanki s pre-
porukom na jednom papiriću da ga
vrati njegovoj baki u Tuzlu. Tako je
cijela njegova sudbina bila zapisana
na jednom običnom komadu papira, a
možda je tu prorokovana i njegova
budućnost u kojoj će biti njegovom
rukom ispisani nebrojeni listovi pa-
pira na kojima će se prenositi vijesti,
tragične i sretne. Ukratko, sve ono što
čini život i što stanjuje ili podebljava
novinarsku koricu kruha.

Igrom sreće njegov stric, ZejČir,
koji je služio u hrvatskoj knjici i sam
lutajući ne znajući kamo bi krenuo i

Zdenko SABLJIĆ

gdje bi našao siguran kutak, naištao je
doskora kroz to selo i slučajno ga pre-
poznao, te ga je zbrinuo u Tuzlu.
Baka Nura Spahić ga je othranila i od-
gajala sve dok nije navršio 15 godina

Ekrem Eck Spahich

života. Njegov otac, iako nekoliko
puta zarobljavan od Titovih parti-
zana, uspio se preko hrvatskih
krugova prebaciti do Amerike i Tex-
asa i tu životariti. Novi život nije
mogao započeti, jer mu je obitelj bila
udaljena tisućama milja, a svog sina
jedinca nije vidio skoro 15 godina,
točnije sve dok mladić nije uspio do-
biti vizu za Ameriku i pridružiti mu
se. Eckova majka je teško oboljela i
umrla od raka 15. rujna 1990. u Tuzli.
On se u naredno vrijeme u novoj sre-
dini brzo snašao i posvetio izobrazbi,
te je 1965. završio gimnaziju u gradu
Dumasu u Texasu, gdje je zajedno s
ocem i nastavio svoj američki život.

Zatim je završio novinarstvo i povij-
est na West Texas State University.

Drugi prijelomni trenutak njegova
života dogodio se kad se dobrovoljno
prijavio za služenje u Vijetnamu kao
ratni dopisnik u čuvenoj 173. pado-
branskoj brigadi američke vojske.
Tijekom svog boravka u Vijetnamu
njegove izvještaje o uspjesima i
neuspjesima američke vojske u borbi
protiv komunista čitala je cijela
Amerika, a on je više puta odlikovan
visokim odlikovanjima za zasluge.
Njegova profesionalna karijera novi-
nara tada je dobila puno priznanje i
vrhunsku zrelost.

Nakon vijetnamske drame, Eck se
1972. preselio u grad Borger, blizu
metropole Amarillo na sjeverozapadu
države Texas, gdje je doskora postao
urednik najjačega lokalnog lista Bor-
ger News-Heralda. Oženio se
bolničkom sestrom Helen 1973. koja
se isto tako zdušno uključila u nje-
gove akcije usmjerene prema jačanju
potpore za stvaranje neovisnih država
bivše Jugoslavije, a poglavito Hrvat-
ske i Bosne i Hercegovine, koje je
uvijek smatrao svojim zavičajem i
koje nikada nije odvajao.

Nakon par godina njegova obitelj se
brojčano pojačala za dva člana, sina
Michaela i kćerku Holly Michelle.
Holly je još kao djevojčica, slušajući
brige i strahovanja svoga oca za do-
movinu, napisala dirljivo pismo
tadašnjem američkom predsjedniku
Georgu Bushu kako bi ga podsjetila na
patnje nedužnih naroda koji "isto kao i
Amerika imaju pravo na slobodu".
Njezino su pismo, u kojem uz ostalo
opominje Predsjednika kako ništa nije
učinio za žrtve agresije i zaustavljanje
rata, zbog ugleda njenog oca u me-
dijskom i javnom životu Amerike,
prenijele projne novine. Eckovi na
pori za širenjem istine, te prava na slo-
bodnu i neovisnu državu odvijali su se
sustavno kroz različite Članke u novi-



nama, zatim kroz organizirana i
stručna predavanja u nacionalnim
klubovima i crkvama. Isto tako dje-
latno se uključio uz pomoć cijele
obitelji i drugih Hrvata iz Texasa i
Amerike prikupljanju i slanju novca,
hrane i medicinskih artikala za do-
movinu.

Često je znao slati pisma svojim
zemljacima u Bosnu i Hrvatsku kako
bi im dao podršku i upozorenje da
samo jedinstvenim djelovanjem
mogu uspješno pobijediti našega za-
jedničkog neprijatelja i sačuvati
jedinstveni prostor i zajedničku tradi-
ciju. Ponajviše ga je boljelo, kako
sam kaže, "to što je agresor uspio za-
vaditi katolike i muslimane u Bosni".
Ujedno je upozoravao na povijesnu
činjenicu utvrđene granice između
Zapada kome pripadaju, i Istoka
odakle je došla najezda zla.

Godine 1972., uz pomoć hrvatskih
prijatelja i raznih hrvatskih novina u
egzilu, organizirao je Hrvatsko filate-
lističko društvo u Texasu koje
uspješno djeluje već trideset godina i
okuplja preko 700 filatelista iz 34
države sa svih pet kontinenata. U
okviru društva pokrenuo je društveni
časopis Trumpeter (Trubljač) koji
pored novosti iz filatelije i numizma-
tike, uspješno promiče hrvatsku kul-
turu i povijest u svijetu. HFD sada
ima i svoj website:

www.croatianmall.com/cps/
a obavijesti za članstvo mogu se do-

biti i preko E-mail adrese:
<ou812 arn.net>.
Svjedočenje o Spahiću kao Čovjeku

i domoljubu jednoglasno potvrđuju
ugledni Hrvati iz Texasa kao što je Dr.
Martin HrgovČić, jedan od vodećih
svjetskih stručnjaka za liječenje raka,
zatim ing. Ratko Subotić, predsjednik
ogranka Hrvatske bratske zajednice
za Texas; te mnogi drugi s kojima Eck
već desetljećima surađuje. Jedan od
trajnijih vidova promidžbe hrvatske
kulture u Texasu ili točnije u
Houstonu, gdje živi većina Hrvata te
jugozapadne američke države, jest
Slavenski folklorni festival koji na

kulturnom planu svake godine
objedinjava pripadnike šest
katoličkih slavenskih država i naroda.
Na festivalu gdje se redovito okupi
nekoliko tisuća uzvanika i gdje se
prezentiraju prezentiraju nacionalne
osobitosti pojedinih sudionika
festivala, bira se redovito i festivalska
princeza, a 1993. na 31. festivalu

potlačenih naroda u bivšoj
Jugoslaviji i za humanitarna
zalaganja u projektu pomoći
izbjeglicama iz BiH i Kosova.
Odlikovanje mu je, prigodom
održavanja Slavenskoga kulturnog
festivala u Houstonu, uručio tadašnji
hrvatski veleposlanik u SAD-u dr.
Miomir Žužul i hrvatski konzul iz

Eck Spahich kao ratni izvjestitelj u Vijetnamu 1971

najljepšom je izabrana tada
dvanaestogodišnja Holly Spahich kao
hrvatska princeza.

Eck Spahich je 1993., na prijedlog
Josiah Bartlett Chapter, Borgerske
podružnice nacionalnog udruženja
DAR {Daughters of American Revo-
lution), za svoje zasluge dobio
najveće priznanje što ga jedan
nerođeni Amerikanac može primiti -
Medalju za Amerikanizam koju je
primio od gradonačelnice Borgera
Judy Flanders. Jednako takoje bilo za
očekivati da mu se i njegova druga
domovina Hrvatska oduži za sve ono
Što je za nju proteklih godina učinio.
Tako ga je pokojni predsjednik dr.
Franjo Tuđman odlikovao "Redom
hrvatskoga pletera" za zasluge
njegove borbe za ljudska prava

Los Angelesa dr. Mišo Munivrana.

Spahich je tom prigodom izjavio:
"Kao što sam ponosan što sam
Amerikanac i Teksanac, jednako
sam ponosan na svoje hrvatsko
porijeklo i na ovo priznanje koje
nije samo moje već pripada svima
koji su radili sa mnom na jačanju
ideje slobode, samostalnosti i
međunarodnoga priznanja
Hrvatske."

Spahich redovno surađuje s
hrvatskim časopisima i
organizacijama u diaspori i
domovini, više puta je bio gost u
hrvatskim kolonijama, gdje daje
predavanja i govore. On snuje da će
se jednog dana vratiti u posjet svom
rodnom gradu Tuzli, koju nije vidio
od 1960.





ima pravo i po Božjim i po ljudskim zak-
onima(52).

U svojoj lojalnosti i odanosti prema
Nezavisnoj Državi Hrvatskoj posebno su
se, uz rijetke iznimke, isticali obični ka-
tolički svećenici. Punu privrženost mla-
doj hrvatskoj državi u više su navrata
javno iskazivali najistaknutiji islamski
vjerski službenici. Učinili su to, između
ostalih, reis-ul-ulema Fehim ef, Spaho u
svomu govoru prigodom vjerskoga ob-
reda u sarajevskoj džamiji 13. svibnja
1941., izaslanstvo Islamske vjerske zajed-
nice pred dr. Antom Pavelićem 7. kolo-
voza 1941., skupština islamskoga
svećenstva iz cijele hrvatske države,
održana u Sarajevu 19. kolovoza 1942. i
zagrebački imam Ismet ef. Muftić, koji je
bio ujedno i član privremene vlade
Nezavisne Države Hrvatske, dana 23.
travnja 1941.(53). Ovakvo stajali {te
svećenstva, uključujući i islamske vjer-
ske službenike, u svakomu je slučaju izraz
političkog raspoloženja njihovih vjernika,
ali je ono zbog visokoga ugleda i utjecaja
toga istoga svećenstva još više
učvršćivalo to uvjerenje u narodu.
Ovamo bi se moglo pribrojiti i svećenstvo
Evangeličke crkve, ali je njegov utjecaj
zbog malobrojnosti njegovih vjernika na
ukupno političko raspoloženje bio zane-
mariv. Samo se je Srpska pravoslavna
crkva držala drukčije. Ona je uspostavu
Nezavisne Države Hrvatske doživjela kao
svoj poraz.

Pokazatelj političkoga raspoloženja
širokih narodnih slojeva prema Nezavis-
noj Državi Hrvatskoj jest i razvitak njez-
inih oružanih snaga. Između 8. svibnja i
31. prosinca 1941. u Hrvatsko domobran-
stvo i oružništvo prijavilo se je ukupno
3.530 časnika i generala bivše austro-
ugarske i jugoslavenski: vojske i 62 vojna
svećenika(54). Sigurno je bio i velik broj
prijavljenih dočasnika. Odaziv vojnih ob-
veznika bio je izvanredno velik, pa su te
snage ubrzano rasle, a rasle bi i brže da
nije bilo trajne oskudice u oružju. Krajem
1941. brojile su ukupno 108.900 mo-
maka. Koncem 1942. taj broj se popeo na
148.700 osoba. U 1944. Hrvatske oružane
snage raspolagale su sa 258.100 vojnika,
ne računajući u to zrakoplovstvo i mor-
naricu. Takvo stanje zatečeno je i u
vrijeme sloma Nezavisne Države Hrvat-
ske(55). Ovaj rast Hrvatskih oružanih
snaga pratila su i druga politička zbivanja
u državi. Mjesne organizacije Hrvatske
seljačke stranke i Jugoslavenske mus-
limanske organizacije, među kojima je

bilo i dosta istaknutih političkih ličnosti,
masovno su pristupale u Ustaški pok-
ret(56). Hrvatski državni sabor, u ko-
jemu su veliku većinu činili još živi
narodni zastupnici u Hrvatskom saboru iz
1918. i narodni zastupnici izabrani na
izborima 1938., a koji su se u pretežnom
broju odazvali ulasku u Sabor, na svojoj
sjednici održanoj 28. veljače 1942. pro-
glasio je, "da su svi državnopravni čini,
koji su stvoreni od 1. prosinca 1918. sve
do osnutka Nezavisne Države Hrvatske, a
koji se tiču hrvatskoga naroda i njegove
državnopravne samobitnosti, za hrvatski
narod bez svake pravne moći i ništetni".
Istodobno "pozdravlja i prihvaća u punoj
moći na čitavom državnom području
hrvatskog naroda sve državnopravne
čine, stvorene prigodom osnutka
Nezavisne Države Hrvatske i nakon
toga"(57).

To je, dakle, odluka jednoga uglavnom
izabranoga, dakle demokratskoga i legi-
timnog tijela, a ne delegiranoga, pa prema
tomu i nedemokratskog i nelegitimnog
tijela, kakvo je bilo partizansko
Antifašističko vijeće narodnog
oslobođenja Jugoslavije (AVNOJ), ili
skupine samozvanih pojedinaca, što je
zaista bila jugoslavenska izbjeglička
vlada u Londonu.

Ovo oduševljenje uspostavom
Nezavisne Države Hrvatske uočili su i
diplomati inozemnih država, pa čak i ne-
prijateljski raspoloženih prema hrvatskoj
državnoj nezavisnosti. Projugoslavcnski
orijentirani i ustašama i Nezavisnoj
Državi Hrvatskoj neskloni Ivan
Meštrović tvrdi, damu je Rapp, britanski
konzul u Zagrebu, na svomu bijegu 12.
travnja 1941. u Splitu rekao: "Bez svake
sumnje, Država Hrvatska je tu, a narod je
za nju. A što će i kako će biti kasnije, to
nitko ne može predvidjeti.. ."(58). Nakon
pada Nezavisne Države Hrvatske pobje-
glo je nekoliko stotina tisuća vojnika i
građana, muškaraca i žena, odraslih osoba
i djece iz svih njezinih dijelova u izbje-
glištvo pred partizanima. To je bio najjači
plebiscit za hrvatsku državnu nezavis-
nost. Stogajebioupravu zagrebački nad-
biskup Alojzijc Stcpinac, kada je u svomu
obrambenom govoru pred jugokomu-
nističkim sudom u Zagrebu 3 listopada
1946., neprekidno ističući, da je
Nezavisna Država Hrvatska izraz prava
na samoodređenje hrvatskoga naroda,
rekao: "Hrvatski narod se je plebiscitarno
izjasnio za hrvatsku državu i ja bih bio
ništarija, kada ne bih osjetio bilo hrvat-

skoga naroda, koji je bio rob u bivšoj
Jugoslaviji !"{59).

Ali ni vanjski ni unutarnji neprijatelji
nisu poštivali tu plebiscitarno izraženu
volju hrvatskoga naroda. Nezavisna
Država Hrvatska je stvorena i četiri go-
dine opstojala bez istinskoga prijatelja u
inozemstvu. Njezin opstanak značio je
rušenje versailleskoga poredka stvore-
noga u Europi nakon 1918. Stoga su pro-
tiv njoj bili Zapadni Saveznici. Nakon
njemačkoga napadaja na Sovjetski Savez
22. lipnja 1941. protiv nje je bila i ta
država. Stajala je na putu talijanskom im-
perijalizmu unatoč zaključenih, za nju
štetnih. Rimskih ugovora, pa joj je nepri-
jatelj bila i Italija, iako joj je formalno bila
savc7nica. Nastalajc nepredviđeno, zbog
čega joj istinski prijatelj nije bila ni
Njemačka, kao ni ostale sile Osovine. A u
Domovini protiv njoj su vodila ogorčenu
borbu na život i smrt dva gerilska pokreta:
četnički i partizanski.

Četnički pokret bio je raširen po svim
hrvatskim područjima još za vrijeme
Kraljevine Jugoslavije. Ne htijući priznati
kapitulaciju Jugoslavije, pa ni uspostavu
Nezavisne Države Hrvatske, pukovnik
Dragoljub-Draža Mihailović odmetnuo
se je u šumu i stavio na čelo četničkoga
pokreta. Ali nakon prvih ratnih sukoba s
Nijemcima, u kojima je doživio poraz,
odlučio je odustati od oružane borbe pro-
tiv Nijemaca i Talijana, pa je sve snage
četničkoga pokreta usmjerio protiv hrvat-
skoga naroda i Nezavisne Države Hrvat-
ske. U toj svojoj djelatnosti kolaborirao je
sa silama Osovine, naročito u Dalmaciji i
Hercegovini. Iako su se četnici formalno
izjašnjavali za obnovu Jugoslavije,
stvarno su se borili za uspostavu Velike
Srbije. Ciljevi četničkoga pokreta najot-
vorenije su sadržani u instrukcijama, što
ih je Draža Mihailović 20. prosinca
1941. poslao majoru Lašiću i kapetanu
Đurišiću, svojim novoimenovanim za-
povjednicima u Crnoj Gori. Prema tim in-
strukcijama cilj je četničkoga pokreta
"stvoriti veliku Jugoslaviju i u njoj Veliku
Srbiju, etnički čistu, u granicama Srbije
(misleći tu i na Makedoniju), Crne Gore,
Bosne, Hercegovine, Srema, Banata i
Bačke", zatim "čišćenje državne teritorije
od svih narodnih manjina i nenacionalnih
elemenata", te "stvoriti neposredne za-
jedničke granice između Srbije i Crne
Gore kao i između Srbije i Slovenačke
čišćenjem muslimanskog

življa iz Sandžaka i muslimanskog i
hrvatskog življa iz Bosne"(60). U mje-



secu ožujku 1942. četnička Dinarska
divizija, kojom je zapovijedao pravo-
slavni pop Momčilo Đujić, priredila je
programatsku izjavu, koju su u mjesecu
travnju iste godine prihvatili Četnički za-
povjednici s područja Bosne, Hercego-
vine, sjeverne Dalmacije i Like. U njoj se,
u skladu s instrukcijama Draže Mihai-
lovića, prihvaća "stvaranje Velike Srbije
nastanjene isključivo Srbima, s teritorijal-
nim koridorom koji povezuje Herce-
govinu, sjevernu Dalmaciju, Bosnu i Liku
sa Slovenijom" i zahtijeva se "mobiliza-
cija svih nacionalnih (tj. srpskih) eleme-
nata u svrhu čišćenja Hercegovine,
Dalmacije, Bosne i Like od drugih na-
cionalnosti"(61). Tu je dakle doslovno,
cmo na bijelom, napisan program bi-
ološkog istrjebljenja hrvatskoga naroda i
Muslimana. Zbog tako otvoreno
izra'enoga srpskog ekstremizma četnički
pokret bio je sastavljen gotovo isključivo
od Srba i Crnogoraca. U njegovim redo-
vima skoro i nije bilo pripadnika ostalih
naroda s područja nekadašnje Jugoslavije,
pa ni Hrvata.

Napadajem Njemačke na Sovjetski
Savez 22. lipnja 1941. digli su se u šumu i
komunisti, koji su se borili pod imenom
partizani. Njihov cilj bio je također ob-
nova Jugoslavije, ali i promjena do-
tadašnjega društvenog uređenja u njoj u
skladu s komunističkim načelima i po-
litičkom praksom u Sovjetskomu Savezu.
Bez obzira jesu li ili nisu svi partizanski
borci bili po uvjerenju komunisti, parti-
zanski je pokret nedvojbeno bio komu-
nistički. Naime, najviši dužnosnici
Komunističke partije bili su ujedno i
najviši partizanski vojni zapovjednici.
Komunistička partija je u tančine
određivala ciljeve, strategiju i taktiku par-
tizanske borbe. Partizanski pokret bio je
od vrha do dna prožet komunističkom
ideologijom. U partizanima su nesmetano
djelovale i širile svoju promidžbu samo
organizacije Komunističke partije. U
svakoj jedinici obvezno je postojao po-
litički komesar, koji je ujedno bio član
Partije. U partizanima je nesmetano djelo-
vala i širila svoju promidžbu samo Komu-
nistička partija. U svakoj vojnoj jedinici
obvezno je postojao politički komesar
koji je ujedni bio član Partije. I sva ostala
zapovjedna mjesta u partizanima zauzi-
mali su komunisti. Želeći dobiti diplomat-
sko priznanje i materijalnu pomoć
Zapadnih Saveznika, komunisti su, a
posebno Josip Broz Tito kao alfa i omega
partizanskog pokreta, skrivali pred ino-
zemstvom komunistički značaj svoje vo-

jske. Oni koji su to htjeli mogli su ipak
znati za pravu narav partizanstva. U na-
cionalnom pitanju bili su elastičniji od
četnika pa su isticali nacionalnu ravno-
pravnost, a na Drugomu zasjedanju
AVNOJ-a u Jajcu 29. i 30. studenoga
1943. izišli su s programom federativnoga
uređenja Jugoslavije, kako bi, osim Srba i
Crnogoraca, u svoje redove pridobili i pri-
padnike ostalih naroda bivše Jugoslavije.

Dr. Vladko Maček: Ne ću deze
svojih drugova u jugoslavenskoj vladi

Unatoč tomu partizanstvo je imalo srpski
značaj. Srbi su u njemu stalno dominirali.
To priznaje i sam Josip Broz Tito a i nje-
govi najuži suradnici. Na vojno-
političkom savjetovanju u Vrhovnomu
štabu, u Stolicama, 27. rujna 1941. Tito je
dao ovakvu ocjenu partizanskoga pok-
reta: "Slabost partizanskoga pokreta u
Hrvatskoj je u tome što obuhvaća srpsko
stanovništvo na Kordunu, u Lici itd., a
međutim vrlo mali broj Hrvata — seljaka.
Najsvjesniji dio radništva odazvao se
pozivu Komunističke partije i stupio u
partizanske redove. AH ni ti odredi ne-
maju dovoljno potpore od hrvatskog
stanovništva ...." (62). Kada se je Adil
Zulfikarpašić, inače istaknuti partizanski
dužnosnik, u mjesecu siječnju 1942.
došao požaliti Titu zbog masovnoga pri-
manja u partizane četnika, koji su prije
toga počinili masovne zločine nad mus-
limanima, Tito mu je odgovorio: "Mi ne
možemo voditi protusrpsku politiku, u
našoj vojsci nalazi se 95% Srba"(63>.
Sam Tito, koji je nedvojbeno najbolje
poznavao nacionalni sastav partizana, u
prosincu 1942. piše: "Moram ovdje istaći

činjenicu da se u redovima naše
Narodno-oslobodilačke vojske i partizan-
skih odreda Jugoslavije, od samog
početka pa do danas, nalaze u ogromnoj
većini baš Srbi, umjesto da to bude obr-
nuto... ."(64). Poznati partizanski dužnos-
nici dr. Pavle Gregorić i Ivo
Marinković u svojim izvješćima iz svib-
nja odnosno iz prosinca 1942. ističu, da
Hrvati u pravilu odbijaju odlazak u parti-
zane(65). Situacija se mijenja teku drugoj
polovici 1943., nakon kapitulacije Italije,
kada talijanska vojska masovno predaje
partizanima oružje i područja, u kojima se
je nalazila, pa partizani silom mobiliziraju
Hrvate u svoje redove i time mijenjaju na-
cionalni sastav partizanskih postrojbi.
Ali, partizanstvo i dalje zadržava srpske
značajke, pogotovo što se tiče zapovjed-
noga kadra, koji je dominantno srpski čak
i u onim jedinicama, u kojima većinu bo—
raca sačinjavaju Hrvati. S ovim su u
skladu i izvješća Nezavisne Države
Hrvatske. Prema izvješću njezina Min-
istarstva oružanih snaga od 3. siječnja
1944., na području NDH u partizanskim

jedinicama krajem 1942. bilo je Srba i
Crnogoraca oko 90%, a Hrvata, u što su
uključeni i muslimani, tek oko 8%. U par-
tizanskim stožerima Srbi su također u
većini, ali osim nešto Hrvata i Slovenaca
ima dosta Židova. Krajem 1943., prema
istomu izvješću, stanje je bilo nešto
drukčije, pa su Srbi i Crnogorci sa 75 do
80% i dalje u izrazitoj većini, a broj
Hrvata, opet zajedno s muslimanima,
kreće se od 15 do 20%. U stožerima
najbrojniji su Srbi pa Židovi, a tek zatim
dolaze Hrvati i Slovenci(66). To je zapa-
zio i opat Marcone, apostolski vizitator u
Nezavisnoj Državi Hrvatskoj, koji u
svomu pismu kardinalu Maglioneu 8.
svibnja 1943. piše, da su četnici "svi re-
dom raskolnici", dakle Srbi, a pobun-
jenici, pod čim podrazumijeva partizane,
"gotovo svi raskolnici"(67>. Sigurno je,
da je ovaj vatikanski diplomat bio vrlo do-
bro upućen u stvar. S ovim se poklapaju
znanstvena istraživanja, što ih je proveo
Mladen Ivezić, koji tvrdi da se je tek 1.
rujna 1944. na području današnje Repub-
like Hrvatske, nakon prisilne mobiliza-
cije, broj Hrvata u partizanima izjednačio
sa Srbima. Istom 30. stude-

noga 1944. Hrvati u Hrvatskoj brojem
nadmašuju Srbe, pa je u partizanskim
jedinicama bilo 60,40% Hrvata, a
28,64% Srba. Ovaj podatak potvrđuju i
službena jugoslavenska izvješća(68).
Uzevši u obzir cijelu Jugoslaviju,
dominacija Srba u partizanima bila je još

























PRVI ZATOČENICI
NA GOLOME OTOKU

Nerijetko se u publicistici spominju
prvi zatočenici u jugoslavenskome kon-
clogoru Goli otok, ali, uz ostalo, ne slažu
se mišljenja: tko su bili prvi.

Uobičajeno je, naime, u publicistici
naići na sadržaje o tome da su prvi
zatočenici bili ibeovci, i to 1949. godine.
Ipak, iako rijetko, javljaju se mišljenja da
su prvi logoraši mogli biti i drugi, pa i
privrženici drugih ideologija. No, čak ni
približnoga odgovara na to pitanje nema,
jer nisu provedena znanstvena is-
traživanja, odnosno — često su započeta,
ali su i zamirala zbog unaprijed veoma
otežanih okolnosti koje se javljaju pred is-
traživačima. A to su, u prvome redu:
nema dostupnih vrela, a i sjećanja su
veoma rijetka, i k tome još nepouzdana.
Pa i ono nekoliko svjedoka, već u visokim
godinama života, koji bi zaista mogli dati
relativno pouzdane (barem) uspomene -
još ih uvijek odbijaju izreći. Možda i s
pravom, zbog svoje sigurnosti i sigurnosti
svojih bližnjih. Osim toga, istraživači su
nailazili na nepremostive teškoće zbog
osobito osjetljive teme, pa im je redovito
sugerirano: ostavite to za neko buduće
vrijeme.

Naravno, sve je to velika šteta za
znanost. Jer, protok vremena nije naklon-
jen istraživačima kad se radi o osobito os-
jetljivim temama iz prošlosti. No, o čemu
se radi?

Staljinovi instruktori

Jedno od mišljenja o tome tko su bili
prvi zatočenici u staljinističkome jugo-
slavenskom konclogoru na Golom otoku
nedavno je objavljeno i u «Političkome
zatvoreniku« («Linč na Golome», br.
124/125, Zagreb, VII-VIII, 2002., str. 35)
i pridružuje se već ranijim (usamljenim)
mišljenjima. Autor Dinko Jonjić, i sam
golootočki zatočenik, ali od 30. svibnja
1960. nadalje, piše da »treba (...) zanimati
hrvatske nacionaliste (...) činjenica, da su
prvi gosti Golog otoka tamo zatekli 14 ba-
raka», i to «9. srpnja 1949.», kada je
«pristigla prva skupina golootočana, za
koje se službeno govorilo da su za Stal-
jina». No: «Nitko se nije hvalio da ih je
gradio. S obzirom na vrijeme kad se
gradnja obavljala, opravdano je pret-
postaviti da su graditelji bili hrvatski vo-

Dr. Petar STRČIĆ

jnici iz Drugoga svjetskog rala ili poratni
osuđenici, također Hrvati. Nekoliko sam
puta kušao intervenirati, tražeći od osoba
koje to treba zanimati a koje bi i mogle
znati, da se utvrdi sudbina navodno dvjes-
totinjak graditelja. Ostalo je na pokušaju.
Logično je pretpostaviti da su ljudi nakon
obavljena posla, ne bi li se gradnja sakrila,
smaknuti.»

U svojim istraživanjima rijetko zalazim

u doba poslije 1945., a za koncologor Goli
otok sam se zainteresirao, jer sam
kvarnerski Bodul, te na poticaj nekoliko
svojih prijatelja, kolega i poznanika,
posebice književnika, izvanrednoga člana
JAZU i glavnoga tajnika Zvana Crnje, te
mojih rođaka - golootočkih zatočenika.
Donosim ono što mi je poznato na te-
melju veoma maloga broja i sadržajima
oskudnih vrela te kontradiktornih
sjećanja golootočkih zatočenika, šefova i
stražara, rabskih ribara i drugih, do čega
sam došao pribiranjem podataka od 60-ih
do 80-ih godina, točnije rečeno - do
1985., kad sam (4. prosinca) na jednome
(javnom) skupu iznio ovo što slijedi dalje
i što se sada prvi put tiska.

U 1944. vidljivo je bilo svima
(antifašističkoj koaliciji i nacifašističkoj
Osovini) da II. svjetski rat i na području
Jugoslavije prilazi kraju. Stoga se u toj
godini ubrzano sređuju postojeća ili or-
ganiziraju nova tijela - očito je - pob-
jedničkoga Narodnooslobodilačkog pok-
reta, pa tako i represivna. Naime, u
NOR-u se nije veća i zasebna pažnja pri-
davala represivnim tijelima - sva su tijela

NOP-a u danim trenucima mogla djelo-
vati i djelovala su kao policijska i slična
tijela. Ali, sada nastaje sasvim drukčija
situacija - država je bila opipljiva. Tre-
balo je naglo ubrzati poslove, pa su na
traženje nadležnih tijela DFJ, potonje
FNRJ, do oslobođenja Beograda 22. X.
1944. malo, a dalje u većem broju došli i
službenici sovjetskih represivnih tijela
kao («obična») ispomoć jugoslavenskim
represivnim tijelima u formiranju (a u ne-
kim slučajevima i kao voditelji).

Svi ti došljaci iz SSSR-a bili su profe-
sionalni oficiri represivnih sovjetskih
tijela - uglavnom potporučnici i poručnici
te nekoliko kapetana i majora, a moguće
je da je bilo i nekoliko nositelja viših
činova (pukovnici). Svi su bili Jugoslav-
eni - najviše iz Srbije, pa iz Crne Gore,
najmanje iz Hrvatske i Slovenije, anikoga
nije bilo iz Makedonije. Nekoliko ih je
austro-ugarskih zarobljenika (još!) iz I-
svjetskog rata, koji se nisu vratili u do-
movinu, a većina ih je u međuraću stigla
iz Jugoslavije pred progonom
karađorđevićevskog režima, ili, pak,
manji broj iz Španjolske, nakon tamošnje
frankističke pobjede, ili — veoma malo —
iz drugih zemalja. Uglavnom - do 1941.
godine - bili su članovi KP Jugoslavije,
malo iz drugih komunistički stranaka, ali
svi su postali članovi sovjetske partije.

Godinama su se nalazili u sovjetskoj
policiji ili drugim represivnim službama.
Izvrsno su bili uvježbani - štoviše: nat-
prosječno — snalaziti se u bilo kojim
uvjetima života, u bilo kojem zemljopis-
nom prostoru, od ledenog Sibira do to-
ploga Krima (nekoliko ih je sudjelovala u
etničkom «čišćenju» tamošnjih Tatara).
Uz ostalo, većina njih su bili dobro iz-
vježbani lovci na odbjegle logoraše iz
brojnih sovjetskih logora (otvorenoga i
zatvorenog tipa). U tim konclogorima kao
i u zatvorima znali su biti čuvari ili šefovi.
Uza sve to, kao aktivni sudionici staljin-
ističkoga smrtonosnog terora, oni su
preživjeli i strašnu/smrtonosnu selekciju
u brojnim obračunima unutar sovjetskih
represivnih tijela.

Najveći dio tih dugo godina obrazova-
nih i u praksi prekaljenih profesionalaca
bio je unaprijed najavljen jugoslavenskim



službama, a ove, u načelu, nisu znale
kakve dodatne specijalnosti došljaci imaju.
Samo manji dio stigao je tajno, tj. uključen
je u okvir raznih drugih vrsta pomoći Tito-
voj Jugoslaviji.

Do 1985. god. ostalo mi je nepoznato
koliko ih je točno stiglo, ali moguće je da

Golootočka kaznionica u siječnju i 987

je bilo oko 900 takvih (visokih) profe-
sionalaca.

Gotovo odjednom postalo je vidljivo
pogoršanje odnosa sovjetske i
jugoslavenske partije, a time i dviju
država. Uz ostalo, «netko» je u Moskvi
odjednom otkrio, npr., nevjerojatnu
činjenicu — usprkos svim «običajima»
Josip Broz Tito od imenovanja za
generalnoga sekretara KPJ 1937. i
povratka te godine u Jugoslaviju, sve do
1944. nije se «udostojao» poći na
obvezno «poklonjenje» u SSSR, a i tada
(1944.) došao je kao-maršal,koji je imao
veliku, pobjedničku vojsku iza sebe i
državu u obnavljanju. Ti sukobi u javnosti
eskaliraju napose od početka 1948. Do
tada su na jednoj i drugoj suprotstavljenoj
strani učinjeni u takvim slučajevima
uobičajeni koraci. Tako je sa sovjetske
strane spomenutim povratnicima u
Moskvi naloženo da budu oprezni i
spremni na radikalne, inače za njih
uobičajene pothvate, a s jugoslavenske
strane određeno je nekoliko
profesionalaca (Beograd je njima
oskudijevao) da pažljivo utvrde što rade
spomenuti povratnici.

Rezolucija Informbiroa komunističkih i
radničkih partija, koje su listom
podržavale Moskvu, u lipnju 1948., uz
ostalo, tražila je da jugoslavenski partijski
i državni rukovoditelji napuste
nacionalizam i vrate se
internacionalizmu, a ukoliko to ne učine,
pozvane su «zdrave snage KPJ» na
pobunu. No, Moskva se prevarila u
svemu, pa i u pogledu uloge onih, moguće

(oko) 900 poslanih profesionalaca u
Jugoslaviju.

U međuvremenuje Titov kadar-osobito
onaj sa stečenim znanjem u španjolskom
ratu 30-ih i NOR-u 40-ih godina - brzo i
uspješno usvajao ono Što mu je prenosio i u
čemu ga je učio spomenuti Staljinov
represivni kadar. A taj je postao velika
opasnost od trenutka Titova kidanja sa
Staljinom i s početcima orijentacije na Za-
pad, jer svi su povratnici bili toliko duboko
impregnirani staljinističkim duhom da ni u
snu nisu mogli pomisliti da će «mali» Za-
gorec izdržati udar «velikoga» Gruzijca
više od nekoliko dana, eventualno tjedana.

Val uhićenja

S obzirom na to da je svaki od tih oficira
svojom uvježbanošću i fizičkom snagom
mogao zamijeniti desetak prosječnih
jugoslavenskih specijalaca, u Beogradu je
na veoma tajnom sastanku užega kruga
predstavnika iz svih republika odlučeno
da ih se istodobno pohapsi.

U raznim dijelovima Jugoslavije
odjednom je uhićeno oko 600 takvih
profesionalaca, uglavnom jedan po jedan,
što je nevjerojatan uspjeh Titovih ljudi -
da se tajnost akcije tako dobro mogla
održati. Ne znam što je bilo s preostalih
(eventualno) oko 300 ljudi. Samo
nekoliko ih je uspjelo pružiti otpor, ali su
odmah ubijeni. Svakoga uhićenika
pojedinačno nastojalo se pridobiti za Tita,
ali su svi glatko odbili ponude - niti jedan
nije vjerovao u mogućnost da će se Tito
održati.

Ocijenjeno je da svaki od njih veoma
lako može pobjeći iz bilo kojega
tadašnjeg jugoslavenskog zatvora ili u
njemu nanijeti znatnu štetu, pa se «netko»
sjetio da ih se izolira na nekome od
jadranskih otoka. Tako se do pomisli na
Goli otok došlo lako, jer je
isto tako «netko» znao da su
na njemu za I. svjetskog rata
austro-ugarske vlasti držala
nešto ratnih zarobljenika
Carske Rusije.

Goli otok je dio
Kvarnerskih otoka, površine
do 5 km, s vrhom od oko 230

obale uglavnom muje preko
trideset metara. U pojedinim
dijelovima otok ima nešto
grmlja, trave, zmija,

gušterica, galebova, a u moru ribe je u
izobilju.

Jugoslavenski represivni organi znali su
da nije moguć bijeg plivanjem do
susjednoga, podvelebitskoga kopna i
najbližih otoka, naseljenog Raba te do
nenaseljenih otoka Grgura i (uz o.Krk)
Prvića. Stoga su ti prvi zatočenici -
sovjetski povratnici/staljinisti samo
iskrcani i ostavljeni na gotovo doslovce
golom otoku, na kršu i u škrapama.
Stražari - isto tako profesionalci - ostali
su na tri do pet manjih, ali brzih ratnih
plovila (kaže se - iz nekadašnje talijanske

U prvi tren zatočenicima je ostavljeno
samo nešto hrane i malo vode kako bi ih
se što brže slomilo. No, iako se u
međuvremenu doznalo da (samo neki) od
njih imaju brojne specijalne vještine, ipak
se nije vjerovalo u svu iznimnost tih
dodatnih vještina (ni u tih nekoliko
zatočenika).

Zatočenici su se sami brzo organizirali i
snašli, što im nije bilo nimalo teško, jer su
bili dobro izvježbani preživjeti i u znatno
gorim uvjetima. Trava, gušterice, zmije,
galebovi, ali i ribe, pa i život u škrapama i

ambijent u kojemu su mogli živjeti.
Upravo za to su bili i dobro istreniram.

Zatekli su nešto ostataka dasaka
nekadašnjih nastambi ruskih carskih
zarobljenika kao i rabskih povremenih
pastira. Odmah su žrtvovali tri do četiri
ekipe od po nekoliko ljudi - nešto zbog
veoma nepovoljnih prirodnih
(kanalsko-morskih) uvjeta, a nešto zbog
veoma dobrih i budnih stražara, svi su se
relativno brzo utopili ili su bili ubijeni u
moru. Preostalima bilo je dosta - nitko od
njih više nije bježao. Hladno su - čekali.

Golootočka parola: "Briga Panije za naše zdravlje
- svetao primer čovečnosti"





KNJIŽEVNIK ZVONIMIR REMETA,
HRVATSKI SUŽANJI MUČENIK

Zvonimir Remeta jedan je iz
naraštaja hrvatskih književnika, koji
stradaše u tragičnome hrvatskom
svibnju 1945. ili na Križnom putu dil-
jem lijepe naše domovine, ili izvan
nje. Istina, Remeta je imao sreću
preživjeti bleiburški pokolj i izbjeći
izvršenje izrečene mu smrtne kazne,
ali ga nije mimoišla teška i strašna ro-
bija. Kao robijaš proveo je 15 godina i
sedam dana u jugokomunističkim
zatvorima i kazneno-popravnim do-
movima. Radeći kao fizički radnik
najteže poslove na raznim
gradilištima i autocestama širom
Srbije, teško je obolio, a nije mu bilo
dopušteno liječiti se izvan zatvorske
bolnice, pa je izlaskom na slobodu
bolest prebrzo prekinula njegovu živ-
otnu nit.

Pošto se njegovo ime nije smjelo
javno spominjati u brozovskoj Jugo-
slaviji, nije Čudo Što je kao pri-
povjedač i pisac tri romana potonuo u
potpuni zaborav kao da nije nikada ni
postojao. Prvi se o Remeti usudio pi-
sati sada već pokojni Ivo Balentović
koji je mnoge zaboravljene i
prešućivane hrvatske pisce oteo zabo-
ravu. On je objavio jednu Remetinu
pripovijetku i bilješku o piscu. Isto
tako, i pisac je ovih redaka objavio tri
pripovijetke Zvonimira Remete i nje-
gov kratki životopis (Hrvatski pri-
povjedači iz Hercegovine, Zagreb
1983.). Na žalost, to nije imalo ni-
kakvih odjeka kod hrvatskih pisaca iz
Hercegovine.

Dolaskom pluralističke demokra-
cije nastavljeno je prešućivanje
ovoga pisca-mučenika. Remeta je do-
bio jednu uličicu u Ljubuškom i to je
sve što je učinjeno na oživljavanju
spomena na ovog hercegovačkog
pisca, ali on i dalje ostaje nepoznat u
svome rodnom kraju. Ugledni za-
grebački književni kritičar Branimir
Donat napisao je studiju pod naslo-
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vom "Prilozi nenapisanoj zatvorskoj
biografiji Zvonimira Remete"
("Društvo žrtvovanih pjesnika", Za-
greb, 1998.), ali je i taj pothvat prošao
nezapaženo u Hercegovini.

U Donatovu djelu "Društvo
žrtvovanih pjesnika" zastupljena su
trojica hrvatskih pisaca iz Hercego-
vine: fra Radoslav Glavaš, Ivan
Softa i Zvonimir Remeta. To je bio
veliki razlog da se Donatovo djelo
"Društvo žrtvovanih pjesnika" pro-
movira u Mostaru, u mostarskom
ogranku Matice hrvatske.

Remetin životopis

Rođenjem i službovanjem Remeta
je vezan za hercegovačko podneblje.
Rodio se 12. prosinca 1909. u
Klobuku kraj Ljubuškog u
službeničkoj obitelji. Njegov otac
Mate rodom je iz Zrinja, kotar Dvor
na Uni, a službovao je kao "prigled-
nik" financijske kontrole u Klobuku i

u Ljubuškom. Kako je tada duhan bio
monopolska biljka, financi su vodili
strogi nadzor njegove proizvodnje u
Hercegovini. Još i sada postoji zgrada
u Klobuku koju narod zove "fl-
lanačka kasarna", u kojoj su stanovali
naoružani financi. Remetina majka
bila je Evica Crnek iz Dolca kraj
Travnika.

Osnovnu školu Remeta je završio u
Ljubuškom, zatim se kao vanjski
učenik upisuje u klasičnu gimnaziju u
Travniku, koju su vodili isusovci.
Nakon završene gimnazije studirao je
pravo na Zagrebačkom sveučilištu,
gdje je i doktorirao 1933. Posvetio se
sudskoj službi. Službovao je kao su-
dac u Mostaru, Visokom, Smeder-
evskoj Palanci i ponovno u Mostaru.
Proglašenje NDH zateklo ga je na
dužnosti sudca Okružnog suda u Mo-
staru, gdje ostaje do početka 1942.
kada prelazi u Domobransko popu-
nidbeno zapovjedništvo u Mostaru,
gdje ostaje do svršetka rata.

Književnim radom počeo se baviti
kao gimnazijalac. Prve svoje radove
objavio je u "Nadi" - listu vanjskih
učenika travničke gimnazije, a bio je
urednikom toga lista. Kasnije je
surađivao u katoličkim časopisima i
novinama: "Hrvatskoj prosvjeti",
"Hrvatskoj straži", "Hrvatskoj reviji",
"Katoličkom tjedniku", "Kalendaru
sv.Ante", "Glasniku sv.Ante" i drug-
dje. Nakon pripovjedaka okušao se i u
pisanju romana. Bio je nadaren pisac,
skroman i čvrstoga karaktera, pa mu
se nije žurilo niti je žudio za književ-
nom slavom. U ratnim godinama Ma-
tica hrvatska objavila mu je tri
romana: "Grieh" (Zagreb, 1942.),
"Tako svršava" (Zagreb, 1943.) "Sen-
timentalna reportaža" (Zagreb,
1944.). Sva tri romana su sadržajno
povezana i u njima se iznose
društvene prilike. Prvi roman "Grieh"
napisao je u Mostaru i za



njega uzimao građu iz mostarskog
života, a u romanu je prikazao propast
jedne mostarske obitelji u kojoj su
uzeli maha razni poroci, u kojoj nitko
nikoga ne sluša niti poštiva...

Ugledni književni kritičar
Ljubomir Maraković napisao je o
Remetinim romanima, između osta-
log, i sljedeće: "Romani nisu nam-
jerno 'odgojno' štivo, ni zabavni pa
čak ni lijepi romani- onako kako se to
obično shvaća - nego su skroz mode-
ran (i zato modernom čovjeku, makar
i bezvjercu pristupačan) odraz
stvaralačke duše, koja duboko u svojoj
nutrini unatoč vrtlogu i smutnjama
vremena, neprestano i uporno zaok-
upljen ulogom, što je život s Bogom ili
bez Boga igra u sudbini ljudi... A ro-
man 'Tako svršava' upire prstom u to
kako se svršava jedan odsjek života u
kojemu je čovjek silom potisnuo u po-
zadinu zakon Božji, da uzmogne
živjeti po zakonu svoje naravi i
strasti."

Evo kako roman završava:"Tako
završava onaj odsjek moga života,
kad je pod osobitim okolnostima pro-
lazila kroza nj jedna djevojka, koja se
zvala Nerina, a zatim Margita Kos, a
zapravo se ne zna, da li je i jedno od
tih imena njezino pravo ime. Da, da,
tako svršava. Zvoni....';

Sužanjstvo dugo 15 godina

Zagrebačka Ozna uhitila je u Za-
grebu Zvonimira Remetu 15. svibnja
1945. Optužnica što ju je javni tužitelj
srednjedalmatinskog okruga uputio
Okružnom narodnom sudu Split pod
brojem 496/45 od 28.XII. 1945.,
tereti 1) dr. Rafaela Borišića, 2)
Pavla Kralja, 3) Zvonimira Re-
metu, 4) Nikolu Grabovca, 5) Mi-
hovila Perovića i 6) Jurja Bublu, te
ih optužuje da su:

"Oni ad. 1/2/3 i 4/ Boršić dr. Rafael,
Kralj Pavao, Remeta dr. Zvonimir i
Grabovac Nikola,

što su kao članovi ustaškog prijekog
suda i baš Boršić dr. Rafael ko preds-
jednik suda a Kralj Pavao i Remeta dr.
Zvonimir ko članovi suda, te Grabo-
vac Nikola kao državni tužitelj, dana

26 augusta 1941. u Sinju poslije
trodnevnog suđenja osudili 24
zarobljena prvoborca iz Dalmacije na
kaznu smrti samo zato, što su se oni di-
gli u borbu protiv okupatora i baš:
Čerina Tonka, pok. Tome, Krstulović
Jozu Marinova, Matković Marina pok.
Ivana, Marković Ivana pok. Grge,
Rogulj Dragutina pok. Ivana, Anton-
ini Ivana pok. Stipe, Ozretić Vjeko-
slava Ivanova, Torbar Antu Josipova,
Krašić Antu pok. Marina, Markotić
Josipa pok. Ljubomira, Kadetić Josipa
pok. Jure, Popović Antu Kristina,
Urlić Davora pok. Jakova, Santini Al-
freda Šimunova, Petrić Josipa Dujina,
Stojanac Šimu pok. Petra, Skopljanac
Tadiju Markova, Zelić Antu pok. Jure,
Frua Dušana pok. Enrika, Kurir-
Borovčić Bruna Franina, Duplančić
Branka Lukina i Dujmić Mirka pok.
Šime, te maloljet. Borozan NebojŠu,
koji su zatim isti a, nešto poslije jedan
sat poslije podne na mjestu Zvanom
Raduša u neposrednoj blizini Sinja i
strijeljani.

Te što su time za vrijeme rata i za ne-
prijateljske okupacije počinili ratne
zločine osuđivanjem na smrtne kazne
24 zarobljena druga borca NOV-e
državljana Jugoslavije...

.. .posebice onaj ad. 3... Remeta dr.
Zvonimir ... što je razdoblje od
početka godine 1942. do
oslobođenja Mostara
služio u neprijateljskoj
vojsci u Mostaru u činu
satnika i kao takav vršio
prisilnu mobilizaciju ro-
doljuba u neprijateljsku
vojsku i to one koji nij-
esu bili uopće dužni
služiti vojsku ni po pos-
tojećim propisima ne-
prijatelja kao Ivković
Smaila imama-
svećenika iz Jablanice i
druge, te što je u istom
razdoblju maltretirao
zarobljene drugove
borce, nazivajući ih
bandom, koja nije
dostojna da živi, nedoz-
voljavajući rodolju-

bima, da im donose hranu i okrepu,
te što je u to vrijeme davao kao
povjerljiva ustaška osoba nepovol-
jna mišljenja o samim svojim drugo-
vima ustaškim vlastima, radi čega su
ovi bili nadzirani i na taj način one-
mogućeni u vršenju rodoljubnih
dužnosti i pomaganja NOB-e, e je
time za vrijeme rata počinio zločine
stupanja u neprijateljske vojničke
formacije i prinudnom mobilizaci-
jom i mučenjem i prokazivanjem
stanovništva Jugoslavije "

Osudom izrečenom 14. siječnja
1946. svi su optuženi bili proglašeni
krivima i osuđeni. Sud je bio sas-
tavljen od narodnih sudova (sic!)
Mariani, Kruna, kao predsjednika,
Kraus, Ante i Mašković, Arne kao
predsjednik, te Veljović, Vinke kao
zapisničara. Javni je tužitelj bio zlo-
glasni Ljubo Pervan, a branitelji
okrivljenih po službenoj dužnosti bili
su dr. Ivo Tartaglia, dr. Marin
Lemešić, dr. Silvije Matulić i dr.
Vlado Mateši

Remeta bio je osuđen na kaznu smrti
strijeljanjem, trajan gubitak političkih
i pojedinih prava, te na konfiskaciju
imovine. Odluka je preinačena, te je
izdržao 15 godina i sedam dana teške
robije.



GENERALOVO SVJEDOČENJE

SDP JE KRIV ZA RAZORUŽANJE HRVATSKE
ZAGREB - General pukovnik Martin

Špegelj objavio je otvoreno pismo preds-
jedniku Stranke demokratskih promjena Iv-
ici Račanu u povodu njegova intervjua
Večernjem listu, u kojem on opovrgava
Račanove navode, tvrdeći, među ostalim,
da TO Slovenije nije sasvim razoružana
zato Sto je to spriječila SDP i druge snage
Slovenije, a da je u Hrvatskoj TO ra-
zoružana uz pomoć članova SDP i da je
Račan za to znao.

Odgovor na tri pitanja mogu neo-
baviještenog čitaoca dovesti u zabludu, Sto
je i bio cilj gospodina Račana, te da ti i drugi
odgovori vrlo zorno govore o Račanu kao
pripadniku stare garde SKJ - jedno je pro-
gram, drugo govorim, a treće radim, for-
malna vlast su oni drugi, a stvarna vlast to
sam ja. Ta opterećenost, gospodine Račan,
u vašem osobnom djelovanju je više nego
vidljiva, ali to je žal za definitivno prošlim

struja u vladajućoj stranci i izvan nje, te o
logičnosti ostavke M. Špegelja.

Samo toliko o drugim pitanjima i odgo-
vorima iz zaista dozlaboga zbrkanih ili
namjerno neukih odgovora, jer se tako
može reći sve, i ostati živ.

No, da se vratimo, gospodine Račan, na
prva tri pitanja iz podnaslova "Ispraviti

Gospodine Račan, TO Slovenije nije ra-
zoružana sva. Polovicu su razoružali, a
zatim su SDP Slovenije i druge snage
Slovenije silom oružja onemogućile dal-
jnje razoružavanje TO Slovenije. U
Hrvatskoj, gospodine Račan, bili ste još u
neformalnoj vlasti (SKH), razoružanje
TO Hrvatske išlo je izvanredno tajno do
posljednje cipele upravo uz svesrdnu
pomoć članova SDP, a postoje egzaktni
dokazi o tome. To je razlika, gospodine
Račan, između Ćirila i Račana i sada se
Vi, da okom ne trepnete, pozivate na to
kako je to riješeno u Sloveniji, a nije u
Hrvatskoj.

Na razoružanje u vrijeme njegovog

(bio sam tada umirovljenik pa, usput da
kažem, Mate Meštrović lupa na pogrešna
vrata). Poslije dvadesetak dana predsjed-

tako nešto nije znao, ali pouzdano znam
daje gospodin Račan za to znao, isto tako
kao i gospodin Ćiril. Razlika je u tom što
je Ćiril sprečavao razoružanje, a Račan?
Tu smo, gospodine Račan.

Riječ je ukratko o Teritorijalnoj obrani,
a razoružanju Teritorijalne obrane, i kon-
cepciji svenarodne ili, ako hoćete,
općenarodne obrane, o taktici djelovanja
onih koji nemaju oružje, a moraju se bran-
iti, i na kraju o političkoj pripadnosti. M.
Špegelja i njemu kao osloncu militantnih

Martin Špegelj

promašaje u obrani".

Eh, Teritorijalna obrana Republike
Hrvatske u usporedbi sa Slovenijom. Ovo
ipak ne bi tako odgovorio tko nije bio
nekoć veliki vladalac u SKJ, koji može
misliti i raditi što mu je volja, a drugi tre-
baju šutjeti.

Općenarodna obrana, to je druga tema.
Gospodine Račan, pozvan sam da budem
ministar obrane. Pa ima li što logičnije da
onaj ministar obrane, koji nema oružanu
silu, traži neko drugo spasonosno
rješenje. Poučavati me u tome, gospodine
Račan, i ako je od Vas, previše je. Upravo
smo svim silama išli na realizaciju kon-
cepcije svenarodne obrane. Ubrzo smo
okupili preko 300.000 ljudi od MZ do Re-
publike. Oko te organizirane jezgre oku-
pio bi se cijeli demokratski narod
Hrvatske, većina njenih građana svih na-
cija, vjera i političkih uvjerenja. I sada je
to nesvladiva snaga koja se može, ako
bude trebalo, sa svim drugim saveznicima
dići i obraniti suverenu Hrvatsku. A gdje

ste Vi bili u tome, gospodine Račan?
Držali sjednice, davali proglase da se sas-
vim ne raspadne SDP i u tu svrhu optuživ-
ali sve i svakoga?

Da je ta svenarodna obrana svojina svih
stranaka, svih nacija i vjera, postoje vjero-
dostojni spisi u Ministarstvu obrane, a is-
ticanje kako je to jednostranačko
organiziranje pobija podatak da u toj sve-
narodnoj obrani stoji svega oko 40 posto
onih koji se opredjeljuju kao članovi
HDZ-a.

To što Vi, gospodine Račan, o tome ne
znate ništa i niste sudjelovali, Vaš je prob-
lem, a ja bih rekao, i Vaša teška pogreška.

Tako nije čudo da se nisam, ili nismo,
poslužili tom iskustvenom metodom sa-
moobrane svih građana Hrvatske, već je
čudno i indikativno da se Vi, gospodine
Račan, toga dotičete samo u političkoj
promidžbi na način koji ste tako dobro
naučili u prošlosti.

Kadrovi, pa svi, ili bar većina, kadrovi
iz TO Republike Hrvatske i organizacija
svenarodne obrane su tu, nisu izmijenjeni:
svi građani, rukovodioci u toj obrani koji
misle i žele "Lijepu našu", na svojim su
mjestima spremni na žrtvovanje u obrani;
sektaštvo je vaš način, gospodine Račan.

Ali ne može se proći preko nečega zbog
čega gospodina Račana pritišću i dnevne i
noćne more.

Naime, upravo članovi SDP i danas, go-
spodine Račan, poneki se samo presvukao
u SK-PJ, odlaze u vojarne, oblače uni-
forme tzv. JA, odvlače i posljednje ostatke
imovine TO (čitaj Hrvatske) i dijele Vo-
jniću, Korenici. Da ne govorim napamet,
taj prijelaz dijela vaših stranačkih ljudi
izvršen je u zadnjih mjesec dana u Viro-
vitici, Osijeku, Varaždinu, Zagrebu,
Sisku, Karlovcu, Rijeci, a da ne govorim o
još 11 općina. Republički štab ili bivši
gradski štab TO saopćavaju da oni nisu
štabovi RH već SSNO. Čudesnom dopu-
nom Zakonao ONO i SFRJ, makar je pro-
tuustavan, tako je riješeno. Što ste Vi
učinili, gospodine Račan, da do te pljačke
i nasilja Saveznog vijeća Savezne
skupštine ne dođe? Ništa!

U drugom pitanju i odgovoru vidi se
cjelovita konfuzija, u vašem razmišljanju,
gospodine Račan. Da, SDP Slovenije i
drugi, uspjeli su sačuvati pola oružja TO,
Vi, dakako.



niste, i sada slijedi da nije problem samo u
oružju, nego u organizaciji,
osmišljavanju. Činjenice su tvrdoglava
stvar. Znajući da oružje nije sve, da smo
uz pomoć nekih snaga razoružani, išli
smo na organiziranje, a prije toga
osmišljavanje svenarodne obrane, i to je i
izvršeno u najvećoj mjeri, samo se do-
građuje, gospodine Račan.

Kažete, gospodine Račan, da se oružje
može i otimati, to je otkrivanje proiz-
vodnje tople vode, ali bih Vam postavio
pitanje zašto ste ga dali (oružje), gospo-
dine Račan i gospodine Latin, pa ga sada
preporučujete otimati. Čudno do apsurda.
Ni u organiziranim sastavima policije ni u
MO nema sektaštva. U policiji i gardi pos-
toje sve nacije i sve stranke, a najviše je
nestranačkih opredjeljenja. U MO i sada
je blizu 20 posto Srba i nekoliko posto
drugih, a većina je bila nestranačka, sada
su svi, jer sam shvatio odavna da izvršni
organi kakvo je MO ne smiju biti aktivisti
niti jedne stranke. To se dogodilo i sa
mnom, gospodine Račan.

I treći odgovor na pitanje 'general Špe-
gelj koji je rukovodio obranom'bio je član
Vaše stranke. 'Došao je kao član SDP1,
kaže gospodin Račan, 'onda je zamrznuo
svoje članstvo, pa napokon prešao u HDZ,
a završio pogrešnim konceptom, s kojim
je dijelom postao oslonac militantnih
struja u vladajućoj stranci i izvan nje.
Tako je njegova ostavka logična'.

Bože, što li je ovdje sve izneseno? Istina
je samo da sam došao pozvan kao član
SDP, s preko 20 tisuća glasova na izbo-
rima od ukupno 50 tisuća, i da sam na
izvrsnoj funkciji MO zamrznuo svoje
članstvo u SDP. Sve drugo je gruba pod-
vala, zdravljem i još nečim drugim, protiv
već skrhana čovjeka.

Gdje ste Vi, gospodine Račan, pročitali
ili vidjeli neku moju pristupnicu HDZ, da
li ste možda po starom SKJ običaju čavrl-
jali s nekim pa "utvrdili sebi podobnu
istinu", treba li vam to u stranačkom nad-
metanju, da li ne znate ili svjesno podval-
jujete, posljedica je ista. Radi se samo o
skidanju maske i pokazivanju starog i
prastarog lica spremnog na podvale.

I na kraju najgore, preko sada
nemoćnog čovjeka optuživati militantne
struje u HDZ. Za sve bih mogao biti
optužen samo ne za militantnost, gospo-
dine Račan. Dao sam desetke televizijskih
i novinarskih intervjua, stotine razgovora
po općinama i MZ širom Hrvatske. Samo
mi u jednom slučaju, u jednoj rečenici, u

jednom praktičnom potezu recite gdje
potvrđujete svoju tezu o mojem dje-
lovanju, čak kao osloncu militantnim
strujama. Ja ću Vas, gospodine Račan,
kad-tad demokratskim postupkom pris-
iliti na to - izvedite dokaz. Ali, i tu se po-
kazuje stara SKJ metoda, iznijeti optužbu,
pa ako žrtva nije u stanju da se brani, sve
je u redu, a ako se brani, može se odšutjeti
ili, u najgorem slučaju, potegnuti za 'ko-
nstrukcijom argumentata'. Nedavno samo
imao inscenirani proces, sličnost je vidl-
jiva, gospodine Račan.

Militantnost, pa to je apsurd, ako je ne-
kome trebalo da se preko mene bori protiv
ekstrema opet ne 'militantne struje', onda to
nije moj problem, niti istina o meni. Previše
sam poznat a i moji stavovi da bi ta Vaša
teza bila djelotvorna - a bit će za vas kon-
traproduktivna.

Molio sam i molim za mir za sve ljude

razrješenja, moji prijedlozi su dati, za
slučaj ako ništa od toga ne uspije, i ti moji
prijedlozi su opet obrana i samo obrana
gologa života građana Hrvatske svim ra-
spoloživim sredstvima, koja su sadržana u
svim međunarodnim konvencijama, a od-
nose se na obranu.

Ne pretpostavlja li možda gospodin
Račan da bi trebao apsolutno dokazati
svoje mirotvorstvo skrušenom, javnom
molbom da teroristi i ini što manje ubijaju

građane Hrvatske, a i to sam molio i takvu
mirotvornu politiku podržavao i u raspra-
vama i u praksi, ali sam i za to da se
čovjek i njegova izabrana zajednica imaju
pravo braniti svim sredstvima, kada su
pritisnuti agresijom i terorom.

Samo mi najednom dijeliću mojih pos-
tupaka otkrijete militantnost, gospodine
Račan, u protivnom, Vi ste lažac koji
osobno gubi u svim varijantama, Što je
predmet sljedećeg pitanja.

Na kraju, ispričavam se članovima SDP,
vrhunskim ljudima, velikih intelektualnih
moći, velikih mogućnosti u praksi obrane,
ugrožene Hrvatske na svim sektorima sus-
tava države Hrvatske. Desetke takvih ljudi
vidim, oduševljavam se njima, a ovo moje
otvoreno pismo je sasvim konkretno adre-

Ja sam zaista bolestan čovjek (dozvo-
ljavam gospodinu Račanu da taj dosje
vidi) i tada će vidjeti pravu logičnost moje
ostavke i čitav ršum (zbrka) u površnosti i
nelogičnosti u postizanju njegovih
(Račanovih) malih i sve manjih ciljeva",
stoji u otvorenom pismu generalpukov-
nika Martina Špegelja predsjedniku
SDP-a Ivici Račanu.

Preneseno iz Hrvatskog vjesnika
(Australija), br. 386

od 16. kolovoza 1991.



JUGOKOMUNISTIČKA "PRAVDA"
"Obijest trojice (pripitih) milicion-

ara DUVNO, 11. kolovoza - Na sjed-
nici osnovne organizcije SK Šujica,
održanoj 9. kolovoza, raspravljalo se
o nedozvoljenim i samovoljnim pos-
tupcima duvanjskih milicionera
Drage Nenadića, zamjenika komandira, Miloša Vukovića

Bruno ZORIĆ

i Budimira Stanišića.
Sjednici su pored gotovo svih članova šujičke organiza-

cije prisutni bili i sekretar Općinske konferencije SK
Duvno Mile Krišto i komandir Stanice javne sigurnosti
Duvno Nikola Stanić. Naime, spomenuta trojica milicion-
ara su na povratku sa izleta iz sela Malovan svratili u
Šujici, u gostionicu Sejfe Huseinagića. Tu su bez ikakva
povoda sva trojica napali Mirona Krstanovića, radnika iz

Šujice, oca četvero djece. Prema
pričanju očevidaca, milicionari su
bili pijani i bez ikakve milosti su
nogama i rukama udarali po
nedužnom čovjeku. Kasnije su ga iz-
veli iz gostionice i doslovno strpali u

kola. Kad je navratio Stipe Krstanović i upitao što mu to
rade sa sinom, i njega su ugurali u kola. Od Šujice su ih
vozili prema Duvnu oko pet kilometara i tu ih obojicu okr-
vavljene izbacili na cestu i ostavili. Zbog zadobivenih ozl-
jeda Miron Krstanović proveo je na bolničkom liječenju u
Duvnu deset dana i još se uvijek nalazi na kućnom
liječenju.

Sudionici te sjednice jednoglasno su osudili takvo
fizičko malteretiranje nedužnih ljudi, tim više što su i Mi-
ron i njegov otac Stipe Krstanović poznati kao veoma
mirni ljudi. Još je više za čuđenje takav postupak du-
vanjskih milicionara kad niti jedan nije bio ni u službi niti u
uniformi.

Na sjednici je istaknuto da toj trojici to nije prvi slučaj i
da bi tome trebalo stati na kraj. Zato je jednoglasno i
predloženo Općinskoj konferenciji SK Duvno da se sva
trojica milicionara isključe iz SK i da se o tom nemilom

Piše:













PROF. GRGO PEJNOVIĆ
U Zagrebu je 13. lipnja 2002. nakon

teške bolesti u 88. godini umro prof.
Grgo Pejnović, višegodišnji politički
robijaš i poznati profesor u srednjim
školama u Bugojnu, u Nadbiskupskoj
klasičnoj gimnaziji u Zagrebu i u pri-
vatnoj srednoj školi za spremanje
svećenika franjevaca konventualaca
na Sv. Duhu u Zagrebu. U sprovodu
18. lipnja 2002. na zagrebačkom Miro-
goju Grgu je na vječni počinak ispratio

Mr. Nikola BIĆANIĆ

Zagrebu su lijep vijenac od prirodnoga
cvijeća priložili Grginu odru. Nad
Grginim grobom je i kći bugojanskog
odvjetnika, gospodina Stjepana Vu-
kadina, pročitala vrlo lijepo i dirljivo
pismo svoga oca, Grgina negdašnjega

lijep broj njegovih prijatelja i za-
grebačkih mladih franjevaca i
svećenika kojima je Grgo kao profesor
u srednjoj školi predavao. U ime
Hrvatskog društva političkih zat-
vorenika pokojnika je pozdravio mr.
Nikola Bićanić, koji je govorio i u ime
Hrvatskoga književnog društva sv.
Jeronima, komu je pokojni Grgo
Pejnović pripadao od 1967. godine, i u
ime Udruge gospićkih Hrvata u Za-
grebu, koja na neki način predstavlja
revitalizaciju Društva Ličana Hrvata u
Zagrebu iz vremena prije Drugoga
svjetskog rata, u čijem je posljednjem
Upravnom odboru i Grgo Pejnović
bio, sve do proljeća 1945., kad se do-
laskom partizana Društvo rasulo. I
HDPZ i Udruga gospićkih Hrvata u

učenika iz Bugojna, a posljednji su
pok. Grgu Pejnovića govorom boga-
toga sadržaja ispratili njegov
nekadašnji učenik, a sada ravnatelj za-
grebačke Nadbiskupske gimnazije,
vlč. Boris Balenović, i na kraju župnik
župne zajednice Marije Pomoćnice,
kojoj je i pok. Grgo pripadao, salezi-
janac vlč. Stjepan Bolkovac.

Grgo Pejnović se rodio u hrvatskom
podvelebitskom srcu u Lici, u Podbrdu
u općini Smiljan 10. travnja 1915.
godine. Bog je htio da se to 10. travnja
u Grginu srce duboko usjeklo i da mu
je, kao i svakom poštenom Hrvatu,
sudbinu predodredilo...

U Gospiću je završio Preparandiju
(Učitelj sku školu), a potom je
filozofiju s pedagogijom,

psihologijom i hrvatskim jezikom
diplomirao na Filozofskom fakultetu u
Zagrebu. U doba srednjoškolske
mladosti Grgo je bio revan u gospićkoj
hrvatskoj nacionalnoj i vjerskoj
mladeži, dosljedan svom roditeljskom
odgoju. Zato su bila uzaludna
nastojanja ondašnjih gospićkih
komunista da ga pridobiju u svoja
ateistička i anacionalna kola.

U novinama "Vila Velebita" u rujnu
1996. Grgo Pejnović je lijepo opisao
kako su gospićki studenti, i on među
njima, 1935. u Gospiću osnovali
Križarsko bratstvo i Križarsko sestrin-
stvo i kako su oba ova hrvatska vjerska
društva radila u duhu hrvatskoga do-
moljublja i kršćanskoga nauka. Grgo
je u vrijeme svoje mladosti često bio u
sukobu s jugoslavenskim
karađorđevićevskim režimom i njego-
vim velikosrpskim žandarskim temel-
jem. Zbog narodnosnih hrvatskih
pitanja i isticanja žandari su ga progo-
nili. Zajedno s Antom Brkljačićem -
Pićom i Stipom Tomljenovićem
(prvoga u Zagrebu, a drugoga u Go-
spiću su kao ustaške dužnosnike parti-
zani likvidirali 1945.) organizirao je
javno spaljivanje jugoslavenske
državne zastave nad grobovima
senjskih žrtava u gospićkome ka-
toličkom groblju na Svisvete 1940., i
zbog toga je Grgo 10 dana proveo u
gospićkom žandarskom zatvoru pod
istragom. Grgo se isticao i kao domov-
inski svjestan Član Hrvatske student-
ske organizacije. U vrijeme Nezavisne
Države Hrvatske kao profesor Grgo
Pejnović je do kraja Drugoga svjet-
skog rata 1945. godine radio u Odjelu
za literaturu u Državnom izvještajnom
i promidžbenom uredu Nezavisne
Države Hrvatske.

Nakon povlačenja u svibnju 1945.
Grgu su Englezi od Klagenfurta
izručili jugoslavenskim partizanima i
počeo je njegov Križni put: preko
Radovljice, Škofije Loke, Samobora,
Prečkoga, Kanala i Maksimira u Za-
grebu, pa preko Sušaka, Gospića i
Ogulina natrag do Zagreba, gdje je bio







IN THIS ISSUE
Croatian Catholic priest, Msgr.

Dr. Stjepan Lacković was the sec-
retary of the Archbishop Dr. Alo-
jzije Stepinac 1941-1946. The
Communist authorities sentenced
the Archbishop in 1946 to long-term
imprisonment. In 1952, Pope Pius
XII appointed him cardinal and re-
cently, Pope John Paul II proclaimed
him blessed. In this issue we release
a conversation with Msgr. Lackovic.
He testifies that Archbishop
Stepinac was unconditionally loyal
to the Holy See while at the same
time being a fervent Croatian pa-
triot. Stepinac considered patriotism
one of the greatest of human virtues,
It is for this reason in fact that he de-
fended the right of the Croatian peo-
ple to their freedom and
self-determination. When in 1941,
the Independent State of Croatia was
proclaimed, Archbishop Stepinac
considered the founding of the state
and its defence as a positive act.
That does not mean that he was

pleased with the foreign political
orientation of the regime at the time,
which in fact did not have any other
alternative. Stepinac also sharply
condemned violence, the lack of le-
gal security and everything that
went against the teachings of the
Catholic Church. However, the de-
nouncements that he courageously
forwarded to representatives of the
regime did not negate the Croatian
State. He aspired towards its sur-
vival and development in the spirit
of Catholic teaching at the benefit of
all its citizens. Stepinac uncondi-
tionally removed any contact with
political powers that opposed the
Croatian State (the Yugoslav Com-
munist Partisans, and civic advo-
cates to renew the Yugoslav State
and sympathisers of the Yugoslav
exiled government).

Debating with the theory pre-
sented by Dinko Jonjić, released in

the last issue, academic Petar Strčić
in this issue presents a theory not
known yet about the first prisoners
in the Yugoslav prison on Goli otok
in the Adriatic. The prison is most
often associated with the oppression
of Stalin's sympathisers in Yugosla-
via after the Stalin - Tito fall out
(1948). The prison however, housed
a large number of Croatian political
prisoners. Strcic nevertheless be-
lieves that the theory that Croatian
prisoners of war were the first pris-
oners on Goli otok is incorrect. He
believes that the prison was first
used to detain instructors of Stalin's
ideology who were deployed early
on to assist in Yugoslavia. The ma-
jority of them were executed in 1948
and after that the prisoners that came
to the island were Yugoslav sympa-
thisers of the Inform Bureau, then
Albanian, Croatian and Bulgarian
nationalists.

From this issue, we bring a list of
victims of the Yugoslav Communist
terror in the Lika municipality of
Brinje. Ivan Vukić, the president of
the local branch of the Croatian As-
sociation of Political Prisoners, pre-
pared this tragic list of almost one
thousand victims. Ilija Baljak de-
scribes a brief episode of Croatia's
political resistance in the region. He
reminds of the attempted Croatian
armed uprising in 1932 when Croa-
tian patriots who were involved in
the Ustashi movement, revolted
against the Monarchical Fascist dic-
tatorship of Yugoslav king Alexan-
der. The attempted uprising incited
horrific repression by the Yugoslav
regime over the civilian population
in Lika.

Otočac, panorama of the settlement and fort on the hill above the town
(sketch by M. Slier, around 1660)



IN DIESEM HEFT
Der katholische Priester, Msgr. Dr.

Stjepan Lacković war 1941 - 1946
Sekretär des Zagreber Erzbischofs
Dr. Alojzije Stepinac. Das jugo-
slawische kommunistische Regime
hat den Erzbischof 1946 zur lang-
jährigen Haft verurteilt und Papst
Pius XII. ernannte ihn 1952 zum Kar-
dinal. Selig sprach ihn unlängst Papst
Johannes Paulus II. In diesem Heft
veröffentlichen wir das Interview mit
Herrn Msgr. Lackovic. Er bezeugte,
dass Erzbischof Stepinac dem Hl.
Stuhl bedingungslos ergeben aber
gleichzeitig ein glühender kroatischer
Patriot war. Patriotismus erlebte
Stepinac als eines der grössten
Tugenden. Gerade deshalb
verteidigte er auch das Recht auf
Freiheit und Selbstbestimmung des
kroatischen Volkes. Als 1941 der Un-
abhängige Staat Kroatiens ausge-
rufen wurde betrachtete Erzbischof
Stepinac dessen Gründung und
Verteidigung als eine positive Tat.
Das bedeutet nicht, dass er wegen der
aufgedrängten außenpolitischen Ori-
entierung des damaligen Regimes,

das sowieso keine richtige Alterna-
tive hatte, glücklich war. Stepinac
verurteilte auch Gewalt, Mangel
rechtlicher Sicherheiten und alles was
der Doktrin der Katholischen Kirche
widersprach, sehr scharf. Doch Kri-
tiken, die er ständig und mutig an Re-
gimevorgesetzte richtete, bedeutete
für ihn keine Ablehnung des Kroa-
tischen Staates. Dessen Bestehen und
Entwicklung im Geiste der
katholischen Lehre und zum Wohle
all seiner Bürger sich wünschend,
wies Stepinacjeden Kontakt mit poli-
tischen Kräften, die gegen den kroa-
tischen Staat waren (jugoslawischen
kommunistische Partisanen, bürgerli-
che Fürsprecher zur Erneuerung des
jugoslawischen Staates und Anhän-
ger der jugoslawischen Emigranten-
regierung) bedingungslos zurück.

Mit der These des Herrn Dinko
Jonjić, im vergangen Heft vorgetra-
gen, polemisiert Mitglied der Kroa-
tischen Akademie der
Wissenschaften und Künste Petar
Strčić und veröffentlicht in diesem

Feudal-Festung in Modruš (Zeichnung von M. Stier, um das Jahr 1660)

Heft eine bisher unbekannte These
über die ersten Inhaftierten im jugo-
slawischen Lager auf der Insel Goli
im Adriatischen Meer. Dieses Lager
wird mit der Verfolgung der Stalin-
Anhänger in Jugoslawien nach dem
Konflikt Stalin - Tito (1948)
gleichgesetzt, in dem aber auch eine
große Anzahl kroatischen politischer
Häftlinge ihren Frondienst ableiste-
ten. Strcic hält trotzdem daran, dass
kroatischer Kriegsgefangene als erste
Gefangene auf der Insel Goli waren,
unrichtig ist. Seinem Urteil nach wur-
den dort zuerst Stalins Instrukteure,
die in früheren Jahren als Aushilfe
nach Jugoslawien gesandt wurden,
gefangengenommen. Der grösste Teil
von ihnen wurde 1948 umgebracht
und danach kommen jugoslawische
Anhänger des Informbüro nach Goli,
und weiter albanische, kroatische und
bulgarische Nationalisten.

Ab diesem Heft bringen wir ein
Verzeichnis der Opfer des jugo-
slawischen kommunistischen Terrors
in der Lika, Gemeinde Brinje. Das
tragische Verzeichnis von fast
tausend Opfern bereitete Ivan Vukić,
Vorsitzende der dortigen Filiale der
Kroatischen Gesellschaft politischer
Häftlinge, für den Druck vor. Über
eine kurze Episode des kroatischen
Widerstand in dieser kroatischen
Provinz berichtet Ilija Baljak. Er er-
innert an den Versuch des bewaffne-
ten Aufstandes im Jahre 1932, als
sich kroatische Patrioten, in die
Ustaschabewegung organisiert, ge-
gen die monarhofaschistische Dikta-
tur des jugoslawischen Königs
Alexander, auflehnten. Der Versuch
des Aufstandes rief der zivilen
Bevölkerung in Lika gegenüber
grauenhafte Repressalien des jugo-
slawischen Regimes hervor.






